
پرسپولیس بیخ گوش استقلال ، نفت نزدیک تر به سقوط

 شکست سنگین برزیلِ فیک برابر شاگردان مرد بزریلی 
اختصاصی یادگارامروز- پرســپولیس در یکی از حســاس ترین بازی های هفته بیست و چهارم در آبادان موفق به برتری سه بر صفر برابر صنعت نفت شد . این 
پیروزی پرگل برای ســرخ پوشــان در حالی به دســت آمد که با توجه به شرایط جدول و حضور آبادانی ها در قعر اینگونه به نظر می رسید که شاید پرسپولیسی ها 
به زمین ســفت برخورد کنند  اما  بر خلاف پیش بینی ها ، شــاگردان اوســمار در یک بازی هجومی و مالکانه این تیم را در خانه به ســه گل از پیش رو برداشتند.

پرسپولیس در نیمه اول در قیقه 8 خیلی زود روی سانتر عالیشاه و ضربه سر دانیال اسماعیلی فر به گل رسید ، بازی در نیمه نخست با همین نتیجه به پایان رسید  
در نیمه دوم نفتی ها در خانه به دنبال جبران نتیجه و کسب امتیاز بودند و حملات زیادی را روی دروازه پرسپولیس طرح ریزی کردند اما به جایی نرسیدند .
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آنها در معضلات موجود باید به بی توجهی به عوامل تولید نمره 
بیشتری داد. چراکه بیشترین آسیب زندگی مردم در این مسیر 
ایجاد شده و برخی پدیده های اجتماعی فراگیر نیز از باب همین 
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انقلاب اقتصادی در نطفه خفه شد

جولان سیاست های ضد تولیدجولان سیاست های ضد تولید
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در تمام مدتــی که بحث رتبه بندی 
معلمــان مطــرح بــوده و هســت، 
یک گــروه در آمــوزش و پرورش از 
شرایطی که برایشان در این دستگاه 
و  بوده  گلایه منــد  حکمفرماســت، 
خدمتگزاران  و  ســرایداران  هستند. 
مدرســه همواره نســبت به وضعیت 
حقوقی شــان گلایه دارنــد و عنوان 
می کنند که امکان پیشــرفت کاری 

هم ندارند. گلایه هایی کــه صدای نماینده های مجلس  را هم در آورد. به 
گونه ای که محمد تقی نقدعلی عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس 
یازدهم در ماه های گذشته با اشــاره به کمبود تعداد خدمتگزاران مدارس 
گفت: باید کمبود خدمتگزاران مدارس رفع شود؛ حقوق این افراد پایین است 
به طوری که حتی با تصویب قانون مربوط به افزایش حقوق، دریافتی آن ها 
کفاف معیشت شان را نمی دهد. همچنین امانقلیچ شادمهر عضو کمیسیون 
آموزش مجلس چندی پیش با اشــاره به تدبیر صورت گرفته در کمیسیون 
آموزش برای ارتقای حقوق و شــأن ســرایداران و نیرو هــای خدمتگزار در 
مدارس، عنوان کرد: این قشــر زحمتکش در مــدارس کمترین حقوق در 
بین کارمندان و کارکنان دولت دریافت می کنند که طی ســالیان گذشته 
هیچ توجهی به معیشــت آنان نشده است.وی با بیان اینکه وجود نیرو های 
خدماتی و خدمتگزار می تواند به افزایش کیفیت فضای آموزشی در مدارس 
سراسر کشور کمک کند، افزود: متأسفانه در حال حاضر بسیاری از مدارس 
با کمبود نیرو های ســرایدار مواجه بوده و اگر هــم برخی مدارس از وجود 
این عزیــزان برخوردارند، حقوق و مزایای پایینــی به آن ها تعلق می گیرد.

شــادمهر اضافه کرد: بر اســاس مصوبه پیشنهادی کمیســیون آموزش در 
بودجــه ۱۴۰۳، فوق العاده ویژه ۳۵ درصدی بــرای خدمتگزاران مدارس و 
۵۰ درصدی برای سرایداران از حداقل حقوق دریافتی کارکنان دولت منظور 
خواهد شــد که این پیشنهاد منجر به افزایش حقوق نیرو های خدمتگزار و 
سرایداران می شود.امیدواریم با موافقت کمیسیون تلفیق بودجه این حمایت 
از نیرو های خدمتگزار و سرایدار فراهم شود تا حمایتی از این نیرو های خدوم 
باشد.وی افزود: این مصوبه پیشــنهادی باید در کمیسیون تلفیق بودجه و 
صحن علنی تصویب و برای اجرا به تأیید شــورای نگهبان برسد.اما فرهادی 
ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش اکنون با بیان اینکه سرایداران در وزارت 
آموزش وپرورش با ســایر نیروهای خدماتی متفاوت هستند گفت: این افراد 
به نوعی نگهبان اموال مدرسه، نیروهای خدماتی مدرسه، نامه رسان مدرسه 
و بابای مدرســه هســتند و ما آن ها را جزو مهمی از نظــام تعلیم و تربیت 
می دانیم، لذا معتقدیم از نظر پرداختی صرفا حداقل حقوق برای آنها در نظر 
گرفته نشود و تا دو میلیون در حقوق امسال مازاد به حقوق به آنها پرداخت 
می شــود.وی با بیان اینکه این افزایش از فروردین ماه اعمال می شود افزود: 
با توجه به اینکه در چه مدرســه ای و چه میزان زحمت بر دوش آن ها است 
به نســبت تعداد دانش آموزان در آن مدرسه تا دو میلیون تومان به حقوق 
آن ها اضافه می شود.وی تاکید کرد: معتقدیم این میزان افزایش کم است و 
امیدواریم بتوانیم مقدار بیشتری به حقوق آن ها اضافه کنیم اما آنچه ناظر به 
قانون و ناظر به اعتبارات اســت، تلاش می کنیم این دو میلیون تومان مازاد 
به حقوقشان پرداخت شود.فرهادی مشکل کمبود حقوق این افراد را تعیین 
کف حقوقی عنوان کرد و گفت: برای مســتخدمین، مدرک تحصیلی دیپلم 
و پایین تر است و معمولا حداقل حقوق را دریافت می کنند؛ اکنون حقوق 
۱۰ میلیون تومــان برای تامین اجتماعی )آنها هم ناظر به تامین اجتماعی 
هستند( در نظر گرفته شده است و تلاش می کنیم دو میلیون تومان را مازاد 

بر حکم و حقوق پرداخت کنیم.

یادداشتیادداشت خبرروز

این چند جمله را برای ثبت در تاریخ می نویسم. و با امید آن که 
با عقل سردِ ســرد، دور از هیجان و با تدبیر مقامات تصمیم گیر 

امکان گریز از درگیری در جنگ فراهم شود.
1-  در ایــن موقعیت از تاریخ ایران باید به شــدت نگران نفوذ 
سرویس ها و آشفته ســازی فضا بود. فکر نکنیم، فضای هیجانی 
موجود، لزوما متضمن منافع ملی اســت. عقل ســرد و تدبیر بر 

هیجان ارجحیت دارد.
2-  عنوان حمله ایران به تاسیسات نظامی اسرائیل، تنبیه، دفاع 
از حیثیــت ملی ایران، بازدارندگی و تمام بود. اســتحاله از این 
وضعیت به یک وضعیت جنگی و حماســی سم مهلک سیاست 

ایران در این مقطع است.
3- خــط تبلیغی ایران باید این باشــد که مــا آنجا که لازم بود 

توانمان را نشان دهیم، دادیم. 
حــالا همانند یک پیروز باید از صحنه بیرون بیاییم. نه آن که در 
صحنــه بمانیم و ندای هل من مبارز ســر دهیم. ما باید در اوج، 
از صحنه خارج شــویم. ماندن ما در میدان مــا را از اوج به زیر 

خواهد کشید.
4- سیاســت تبلیغی ایران باید این باشد که ما تا آخرین لحظه 
طرفدار دیپلماســی هستیم و به آن وفادار خواهم ماند. البته که 
هوشیاری خود را برای دفاع از سرزمین ایران حفظ خواهیم کرد 

و برای آن جان فشانی خواهیم کرد. 
اینکــه وزارت خارجه مــا بگوید زمان پاســخ گویی ما به لحظه 
کاهش یافته، این عین بی سیاســتی است. هیچ کس در منازعه 
دســت خود را رو نمی کند و برای خود پیشاپیش مشکل ایجاد 

نمی کند. 
او بایــد بگوید مــا امیدواریم کــه تمام کشــورهای جهان راه 
دیپلماســی را در پیش بگیرند. ایران بایــد تاکید کند که آماده 
مذاکره در تمام سطوح و با تمام کشورهای جهان و سازمان ملل 

برای استقرار امنیت در جهان و منطقه است.
5- من از مقاله ای که بایدن تحت "عنوان لحظه حقیقت اوکراین 
و اســرائیل" انتشــار داد، اتخاذ یک سیاست ســه مرحله ای را 

استنباط می کنم. 
مرحله اول مخالفت با تشدید جنگ، مرحله دوم اجازه درگیری 
و به قول خودشــان دفاع از خود به اسرائیل و مرحله سوم ایجاد 
اجمــاع جهانی و منطقه ای برای یک نوع تحریم همه جانبه علیه 

توانمندی دفاعی ایران است.
 البتــه این روش سیاســی بایــدن در درگیری هــای قبلی هم 
بوده است. در این مورد نیز به همین نوع عمل می کند و اینک در 

مرحله دوم به مفهوم رفع منع است.
 در مرحلــه بعدی وارد فرایند اجماع ســازی علیه ایران خواهد 
شــد. قطعا در این مرحله همه ی کشورهای منطقه به او خواهند 
پیوســت.  این را از موضع گیری وزرای أمور خارجه انگلســتان 
و آلمــان در روز جاری نیز می توان فهمید. روســیه و چین نیز 
در یــک فرایند زمان بر؛ تاکید می کنــم زمان بر و نه فوری و در 
موقعیت هایی که ســاخته خواهد شد با آن موافقت خواهند کرد 

و یا دستِ کم مخالفت نخواهند کرد.
 بنابراین، از قضا سیاســت ما در برابر تجاوز مجدد اسرائیل باید 
خویشــتنداری و احالــه آن به موقعیت های دیگر و پاســخ های 
غیرمســتقیم باشد. ما باید فضا را ســرد کنیم. گرم نکنیم. گرم 

کردن فضا عین خواسته اسرائیل است.  

علی رغــم آنکه قانونگذار، مســیر دســتیابی به 
اطلاعات قابل اتکا برای مدیریت صحیح و کامل 
حوزه مسکن را ســامانه املاک و اسکان تعیین 
کرده اســت اما به دلیل عــدم همکاری برخی 
ســازمان ها این ســامانه کامل نیست.دولت در 
شرایطی مسؤول مدیریت بازار مسکن و اجاره بها 
است که هیچ آمار قابل استنادی از تعداد مسکن 
کشــور، مالکیت مســکن و کمبودهای آن در 
اختیار نــدارد، برای مثال درحالــی مرکز آمار 
ایران با اســتناد به داده های سرشماری عمومی 
سال ۱۳۹۵ می گوید ۲.۶ میلیون واحد مسکونی 
در کشــور خالی از سکنه اســت که در آخرین 
گزارش وزارت راه و شهرســازی، ۱۸ هزار خانه 
خالی شناســایی شد.درهمین راستا و به منظور 
تصمیم گیری  زیرساخت  مهم ترین  فراهم سازی 
در حوزه مسکن، یعنی داده های دقیق و قابل اتکا 
برای برنامه ریزی، وزارت راه و شهرســازی طبق 
قانون اصلاح ماده ۵۴ قانون مالیات های مستقیم 
مصوب ســال ۹۹، مکلف به راه اندازی ســامانه 
املاک و اسکان شد. اما پس از گذشت سه سال 
از تصویب این قانون، کامل شدن سامانه مذکور 
با مشکلاتی همراه است.فرشید ایلاتی کارشناس 
حوزه مسکن معتقد است در حالی کارشکنی های 
سایر نهادهای دولتی مهم ترین مشکل در مسیر 
کامل شدن این ســامانه محسوب می شود، که 
اهمیت راه اندازی ســامانه املاک و مستغلات به 
اندازه ساخت مسکن است.فرشید ایلاتی، درباره 
شــرایط فعلی ســامانه املاک و اسکان توضیح 
داد: »سال ۱۳۹۴ زمانی که موضوع مالیات های 
مســتقیم مطرح شــد، در ذیل ماده ۱۶۹ مکرر 
تبصره ۷ به »ســامانه املاک و اســکان کشور« 
اشــاره شد. بر این اســاس مقرر شد تا زیر نظر 
وزارت راه و شهرســازی و با همکاری ســازمان 
ثبت و اسناد کشور در کنار دیگر ارگان ها سامانه 
املاک و اســناد تشکیل شود. با اینکه امسال ۹ 

سال از زمان ابلاغ این قانون می گذرد، اما هنوز 
این ســامانه تکمیل نشده اســت.«او افزود: »به 
علت وجود برخی چالش ها مانند عدم همکاری 
تعدادی از ارگان ها بخصوص سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشور، سامانه املاک و اسکان تاکنون 
تکمیل نشــده اســت. مانع مهم دیگر در اجرا 
نشدن قانون ابلاغی ۱۶۹ مکرر تبصره ۷، وجود 
املاک قولنامه در کشور بوده است. قراردادهای 
قولنامه ای به علت آنکه دستی نگارش می شوند، 
حاکمیت اطلاعات زیــادی از آن ها ندارد. البته 
شــرکت های خدمات رســانی از قبیــل توانیر، 
ســازمان آب و فاضــلاب و گاز اطلاعات خوبی 
دارند، اما اطلاعات آن هــا نواقصی نیز به همراه 
دارد. به بیان دیگر، شــرکت های مذکور موظف 
هستند به خانه های قولنامه ای نیز خدمات ارائه 
کنند.«این کارشــناس مسکن در خصوص علت 
نکردن شــرکت های خدمات رســانی  همکاری 
برای تکمیل ســامانه املاک و اســکان، گفت: 
»اهمیت تکمیل سامانه مذکور برای شرکت های 
خدماتــی موضوعیت ندارد. به عبارت دیگر، چه 
کســی از کنتور اســتفاده می کند یا چه فردی 
بهره بردار اســت، در مقابل میزان کارکرد کنتور 
قرار می گیرد که اهمیت میزان کارکرد کنتورها 
برای این شــرکت ها بیشتر اســت.«وی درباره 
دیگر نهادهای دارای اطلاعات و داده های افراد، 
اینگونــه توضیح داد: »به غیر از ســازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور و شــرکت های خدماتی، 
شرکت پســت نیز اطلاعاتی دارد که محدود به 
کدپستی است. این دســته از اطلاعات تنها به 
آدرس مکان اختصاص دارد و داده های مالکیت 
و سکونت افراد در آن لحاظ نشده است. به بیان 
دیگــر، تنها اطلاعاتی که این شــرکت ها دارند، 
محدود به دارا بودن و نبودن کدپستی و آدرس 

ملک است.
 وجود مشکلات از این قبیل نشان از پیچیدگی 
کار دارد.«این کارشــناس مسکن در مورد فواید 
سامانه املاک و اســکان در کشور گفت: »باید 

توجه کرد که این دســت اطلاعــات، به عنوان 
اطلاعات پایه هســتند و لازم است تا حاکمیت 
یکبار برای همیشه موضوع مالکیتی و سکونتی 
را شــفاف کند. با شــفافیت این موضوع زمانی 
که اتفاقی در کشــور رخ دهد و یا به طور کلی 
دیگر نیازی به سرشماری در دوره های مختلف 
نیست. با شکل گیری ســامانه املاک و اسکان، 
سرشــماری آن لاین در کشــور وجود دارد. به 
عبارت دیگر، افراد می توانند به سادگی و در هر 
زمانی اطلاعات مورد نیــاز خود را در خصوص 
وضعیت ســکونت منطقه ای یا بلوک جمعیتی، 
وضعیت سنی، مشــخصات فعالیت افراد و دیگر 
اطلاعات در اختیار افراد قرار دهد. لازم اســت 
به این امر توجه شود که راه اندای این سامانه به 
اندازه ساخت مسکن اهمیت دارد. پس حاکمیت 
بایــد آن را جــدی بگیرد و همه دســتگاه ها را 
موظف به ارائه اطلاعات در اختیار خود کند.«او 
در توضیح چرایی عدم همکاری دســتگاه های 
مختلف برای تکمیل ســامانه املاک و اســکان 
بیان کرد: »بســیاری از دستگاه های حاکمیتی 
خود را مالک اطلاعتــی می دانند که در اختیار 
دارند. بهانه همکاری نکردن این دستگاه ها برای 
تکمیل ســامانه مذکور، هزینه ای است که برای 
تولید این داده ها پرداخت شــده است. از سوی 
دیگر، وجود داده های اطلاعاتی برای هر سازمان 
و دســتگاهی قــدرت ایجاد می کند. بــا انتقال 
این اطلاعــات با دیگر دســتگاه ها عملًا قدرت 
دســتگاه های حکومتی نیز کم شــده و توزیع 
قدرت انجام می شــود. این نوع رفتارها بیشــتر 
ســازمانی هستند و اگر مدیران منافع ملی را بر 
منافع ســازمانی اولویت قرار دهند؛ رخ نخواهد 
داد. به این دســتگاه ها باید متذکر شــد، کشور 
باید به سمت حکمرانی داده محور حرکت کند 
و تعامل بین نهادها و دســتگاه  های حاکمیتی با 
اشــتراک گذاری بین داده انجام شود. از جمله 
دســتگاه های مختلفی که اطلاعات و داده های 
انتظامی  خوبی دارند می توان به دســتگاه های 
ماننــد تعویض پلاک، ســازمان ثبت اســناد و 

املاک کشور، سازمان ثبت اسناد اشاره کرد.«

افزایش حقوق سرایداران به کجا رسید؟

گلایه از آموزش و پرورش
کامل شدن سامانه املاک و اسکان در گرو همکاری سازمان هازمان دیپلماسی است، نه جنگ
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اگر چــه نمایندگان مجلــس در چند روز 
گذشــته، با اســتفاده از هر تریبونی از 
عملکــرد اقتصادی دولــت انتقاد کرده و 
خواستار تغییراتی در تیم اقتصادی دولت 
واکنش  با  انتقادات  این  اما  رئیسی شدند، 
تند و تیز دولت ابراهیم رئیسی روبه رو شد.

 تــا جایی که معــاون پارلمانی دولت با انتشــار 
اطلاعیــه ای، از مواضع اخیر نماینــدگان انتقاد 
کــرد و با بکار بردن واژه هایی چون نســنجیده، 
غیرمسئولانه، غیرکارشناسی، آتش بیار معرکه و 
...برای نقدهای نمایندگان، نوشت: »طی روزهای 
گذشته و همزمان با تشدید نوسانات ارزی در بازار 
که ناشــی از افزایش بهای جهانی طلا و تحولات 
نظامی منطقه بود متأسفانه چند نفر از نمایندگان 
مجلس، اظهارنظرها و تحلیل های غیرکارشناسی 
و شــتاب زده ای درباره وضعیت اقتصادی و نرخ 
ارز داشــتند که چه بســا برخلاف خواست آنان 

می توانست بر التهاب بازار ارز بیافزاید.«
این اطلاعیــه نیز با واکنش نمایندگان همراه بود 
و معین الدین سعیدی، نماینده چابهار در مجلس 
گفت: »با وجود این  کــه من منتقد پر و پاقرص 
دولت قبل بــودم، اما هیچ  وقت چنین برخوردی 
و به این شکل با ما نشــده بود، برخوردی که در 
آن به نمایندگان ملت انگ بزنند و انتظار داشــته 
باشــند که ما صرفا مجیزگوی دوســتان باشیم، 
به نظرم قطعا چنین برخوردهایی جایگاه مجلس 
را به مخاطره خواهد انداخت.« در همین راســتا، 
جلال محمــودزاده، نماینده مهابــاد در مجلس 
یازدهــم، بیان کرد: »من تعجــب می کنم و تا به 
حــال دولتی ندیدم که معاونیــن رئیس جمهور 
در رابطه با بحث های نظارتی نمایندگان مجلس 
واکنش نشان دهند و به جای حل مشکل جامعه 
بخواهند صورت مسئله را پاک کنند؛ در صورتی 
که این وظیفه نظارتی نمایندگان مجلس اســت 
که باید به مقام های دولتی تذکر دهند و وضعیت 

معیشتی مردم را به آنها یادآوری کنند.«
وی ادامــه داد: »متأســفانه اینهــا مجلســی را 
می خواهند که خاموش باشــد و هیچ بحثی را در 
مجلس مطرح نکند و دولت هم هر کاری که دلش 
خواســت انجام دهد، در صورتی که نباید به این 
صورت باشد. مجلس باید زبان گویای مردم باشد 
چون از مردم رأی می گیرد و این مردم هســتند 
کــه با رأی خــود نمایندگان مجلــس را تعیین 

می کنند.«
در ادامه مشروح گفتگو جلال محمودزاده، نماینده 

مهاباد را می خوانید؛
ë  آقای محمودزاده! درپی انتقاد نمایندگان 

پارلمانی  معاونت  دولت،  اقتصادی  عمکرد  از 
دولت یک بیانیه ای صادر کرده و به شدت از 
نمایندگان انتقاد کرده است. واکنش شما به 

این مسئله چیست؟
دولت به جای ایراد گرفتن از سخنان و بحث های 
نظارتی نمایندگان باید وضعیت آشفته بازار کشور 
را مدیریــت کند و این همه فشــار اقتصادی که 
به دلیل افزایش بی رویه قیمت کالاهای اساســی 
مثل برنج، روغن و ســایر کالاهای اساســی، به 
مردم اعمال شــده را برطــرف کند و اجازه ندهد 
سفره مردم کوچک شــود. اما متأسفانه دولت به 
جای رســیدگی به این امور، به بحث های نظارتی 
نمایندگان مجلس که وظیفه قانونی آنهاست، ایراد 

می گیرد.

ë  دولت باید نقــد نمایندگان را به فال نیک
بگیرد نه اینکه فرافکنی کند

من تعجــب می کنم و تا به حــال دولتی ندیدم 
کــه معاونین رئیس جمهور در رابطه با بحث های 

نظارتی نمایندگان مجلس واکنش نشان دهند و 
به جای حل مشکل جامعه بخواهند صورت مسئله 
را پاک کننــد؛ در صورتی که این وظیفه نظارتی 
نمایندگان مجلس اســت که بایــد به مقام های 
دولتی تذکر دهند و وضعیت معیشــتی مردم را 
به آنها یادآوری کننــد. وقتی نمایندگان مجلس 
وضعیت اقتصادی بسیار تاسف بار یک تا دو سال 
گذشته را به دولت گوشــزد می کند، دولت باید 
انتقاد نمایندگان را به فال نیک بگیرد و به سمت 
و سوی حل مشــکلات اقتصادی مردم و جامعه 
برود نه اینکه فرافکنی کند و به نمایندگان مجلس 
حملــه کنند یا بیانیه بدهند که چرا یک نماینده 

مجلس وظیفه قانونی خود را انجام می دهد.
متأسفانه اینها مجلسی را می خواهند که خاموش 
باشــد و هیچ بحثــی را در مجلس مطرح نکند و 
دولت هم هر کاری که دلش خواست انجام دهد، 
در صورتی که نباید به این صورت باشــد. مجلس 
باید زبان گویای مردم باشــد چون از مردم رأی 
می گیــرد و این مردم هســتند که بــا رأی خود 
نمایندگان مجلس را تعییــن می کنند. بنابراین 
دســتگاه های اجرایــی و دولت بایــد بحث های 
نظارتی مجلس را جــدی بگیرند. این مورد واقعاً 
تازگی دارد و در دولت های قبل چنین مسئله ای 
را ندیدیم که مقام های دولتی نسبت به بحث های 

نظارتی نمایندگان مجلس واکنش نشان دهند.

ë  را اقتصادی دولت  افراد ضعیف در تیــم 
تغییر بدهید

ë  فکر می کنید که چرا دولت سیزدهم تن به
پذیرش اشکالات و انتقادات نمی دهد؟

به نظر من راهی برای حل مشــکلات ندارند، این 
دولت مدیــران و وزرای ضعیفی را انتخاب کرده 
و حاضر هم نیســت که آنها را تغییر دهد، دایره 
انتخاب مدیران دولت ســیزدهم بســیار محدود 
است و مسئولیت ها را به افراد نزدیک به خودشان 
می ســپارند حتی اگر این افراد تجربه کافی برای 

اداره کشور را نداشته باشند.
بــه همین دلیل، به جای حل مشــکل، فرافکنی 
کرده و وظیفــه نظارتی نمایندگان مجلس را زیر 
ســوال می برند، در صورتی که دولت باید با سعه 
صدر به این موضوع نگاه کند و در بخش هایی که 
مشکل دارد و مدیرانی که ضعیف و ناتوان هستند 
و قدرت اصلاح امــور را ندارند، علی الخصوص در 
تیم اقتصادی دولت، افراد ضعیف را تغییر داده و 
افراد توانمند با ســطح دانش بالا را جایگزین آنها 
کند تا چالش موجود کــه در جامعه وجود دارد 
را کمرنگ کرده و مشــکلات اقتصادی کشــور را 

کاهش دهد.
اما متأســفانه دولت از یک طرف حاضر به تغییر 
مدیران و وزرای ناکارآمد خود نیســت، از سوی 
دیگر هم تــوان اداره امور کشــور را ندارند و هر 
روز شاهد هستیم که قیمت ارز به صورت روزانه، 

ســاعتی و حتی ثانیه ای افزایــش پیدا می کند. 
قیمت کالاهای اساســی به شــدت افزایش پیدا 
می کند، تامین دارو با مشکل جدی مواجه است، 
از ســوی دیگر هم نهاده های دامی و کشاورزی، 
بحث ماشین آلات بخش کشاورزی، بحث تعطیلی 
افزایش قیمــت کالاهای  تولیــدی،  کارگاه های 
اساســی و کوچک تر شدن سفره های مردم، همه 
اینها مواردی اســت که دولت باید به آنها بپردازد 
چون وظیفه دولت پرداختن به همین امور است 
و وظیفــه دســتگاه های اجرایــی برطرف کردن 
این مشکلات اســت اما متأسفانه با این نیروهای 
ناکارآمد و مدیران و وزرای ضعیف دولت نمی تواند 
کاری از پیش ببرد. بنابراین راهش این اســت که 
دولت مدیران ضعیف خــود را تغییر دهد، دایره 
انتخاب مدیران خود را گســترده تر کند، وزرایی 
را که تــوان اداره وزارتخانــه را ندارند را خودش 
به مجلس پیشنهاد دهد و آنها را تغییر دهد. اگر 
دولت این کارها را انجام دهد، مقداری از مشکلاتی 
که در حال حاضر گریبانگیر جامعه است برطرف 

شده و مقداری از آنها کاهش پیدا کند.

ë  وزرای راه، صمت، رفاه و کشور باید تغییر
کنند و افراد بهتری روی کار بیایند

ë  فکــر می کنید در بدنه دولــت کدام یک
از وزرا یا حتی کدام یــک از معاونان آقای 

رئیسی نیاز به تغییر دارند؟
به نظر مــن پیش از هر مــوردی، تیم اقتصادی 
دولت باید تغییر کند و باید از وزیر اقتصاد گرفته 
تا تیم اقتصادی و معاونین اجرایی رئیس جمهور 
افراد توانمندتری جایگزین شــوند. از سوی دیگر 
ما در بحث اشتغال و مســکن هم مشکل داریم. 
بنابراین به نظر من وزرای اقتصاد، راه و شهرسازی 
و صنعت و معــدن و همچنین وزیر رفاه و تامین 
اجتماعی از جمله وزرایی هستند که می توان افراد 
بهتری را جایگزین آنها کرده و مسئولیت را به آنها 
واگذار کرد. اینها وزرایی هستند که به نظرم افراد 
بهتری می توانند به جای آنها مسئولیت را بر عهده 
بگیرند. در بحث مدیریت امنیت کشور،متأسفانه 
شــاهد هســتیم که دزدی ها و خفت گیری ها و 
ناامنی ها در کشــور افزایش پیدا کرده است. باید 
دولت فــرد توانمندتری را به جای وزیر کشــور 
انتخاب کند. اینها کسانی هستند که نیاز به تغییر 
آنها احســاس می شود ولی متأسفانه دولت گوش 
شــنوا ندارد و تا به حال اقدامــی هم در رابطه با 
تغییر مدیــران انجام نداده و فکر نمی کنم که در 
آینده هم بخواهد انجام دهــد بلکه می خواهد با 
همین وزرا و مدیران ناتوان دولت ســیزدهم را به 

پایان برساند.

ë  با مجلس دوازدهم هم نمی تواند به خوبی 
بدنه دولت کار کند اگر...

اگر دولت با همین وضعیت و همین مدیران پیش 
برود تا زمانی که زمان دولت ســیزدهم به پایان 

برسد، مطمئناً با مشکلات جدی در جامعه روبرو 
می شویم. هر روز شاهد هستیم که در بخش های 
مختلف تجمع وجود دارد. پرستاران، کشاورزان، 
کارگران،  داروســازان،  پزشــکان،  صنعتگــران، 
معلمیــن، همــه از وضعیت موجــود ناراضی اند 
و دولــت متأســفانه نمی تواند ایــن چالش ها را 
حل کند چون مدیــران ناتوانی را در بخش های 
مختلف انتخاب کرده و همین مدیران ناتوان باعث 
می شــوند به جای اینکه چالش هــای موجود در 
جامعه حل شــوند، روز به روز بدتر شده و مردم 
ناراضی تر شــوند. مجلس یازدهم هم رو به پایان 
اســت و به نظرم اگر دولت به همین منوال پیش 
برود، مجلــس دوازدهم هم نمی تواند به خوبی با 
بدنــه دولت با این وضعیت کار کند و چالش های 
جدیدی بین مجلس و دولت در مجلس آینده هم 
ایجاد خواهد شد مگر اینکه دولت تغییراتی را در 
کابینه و در مدیران رده بالای خودش ایجاد کند.

ë  مردم از عملکــرد مجلس و دولت ناراضی
هستند

* آقای محمودزاده، در طی این مدت دولتمردان 
سیزدهم پاسخ واضح و روشنی به علت گرانی های 
اخیر، ندادند و حتی گاه فرافکنی یا ســفیدنمایی 
کردند. به نظر شــما این سفیدنمایی های دولت و 

انکار واقعیت ها، چقدر می تواند آسیب زا باشد؟
ما باید واقعیت ها را بــه جامعه منتقل کرده و به 
مردم بگوییم. مردم ما مردم فهیمی هســتند و از 
ابتدای انقلاب همراه انقلاب و نظام بودند. بنابراین 
اگر مــا واقعیت های موجود را بــه مردم بگوییم، 
چه در مجلس و چــه در دولت، مردم واقعیت ها 
را می پذیرنــد. اما اگر ما به مردم آمار غلط بدهیم 
و مشــکلاتی که در جامعه وجود دارد را برعکس 
جلوه دهیم، نتیجه اش این خواهد شد که اعتماد 
مردم به دولت و مجلس کاهش پیدا خواهد کرد 
و لطمه می بیند و همین موضوع بر مشارکت های 
سیاســی و اجتماعی آنها در آینــده تاثیر منفی 
خواهد گذاشــت، همــان طور کــه در انتخابات 
مجلس دوازدهم پایین ترین مشارکت را در طول 
تاریخ کشور بعد از انقلاب شاهد بودیم و بر اساس 
آماری که خــود دولت داد، بیــش از ۶۰ درصد 
مردم در پای صندوق های رأی حاضر نشــدند و 
این پیامی برای مســئولان امر داشــت که مردم 
از عملکرد مجلس و دولت ناراضی هســتند و به 
همین دلیل هم پای صندوق های رأی حضور پیدا 
نکردند. ما نمی گوییم که همه مشکلات بر دوش 
دولت است. متأسفانه عملکرد مجلس یازدهم هم 
در برخی از مــوارد قابل دفاع نبود. برای مثال در 
مجلس یازدهم، بحث لایحه عفاف و حجاب، بحث 
صیانت از فضای مجازی، بحث افزایش مالیات بر 
درآمد، اینها مواردی بــود که در مجلس یازدهم 

مصوب شد و باعث نارضایتی در جامعه شد.

ë  در آینده ریزش مشــارکت بیشتر خواهد
بود اگر...

از ســوی دیگر دولت سیزدهم با عملکرد ضعیفی 
که داشت و افزایش سرسام آور قیمت ها و افزایش 
بسیار زیاد قیمت دلار در مدیریت دولت سیزدهم، 
کمبودهای شــدیدی در بخش هــای مختلف از 
جمله بهداشــت و درمان و کشــاورزی و صنعت 
و معــدن، باعــث نارضایتی مردم شــد و همین 
نارضایتی که مردم از دولت و مجلس داشتند، در 
انتخابات مجلس دوازدهم نمــود پیدا کرد و ۶۰ 
درصد جامعه به پای صندوق های رأی نیامدند و 
بــه دولت و مجلس پیام دادند که اگر با این روند 
جلو بروند در آینده ریزش مشارکت بیشتر خواهد 

بود.

وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران با اشــاره 
بــه دیدار اخیرش با دبیرکل ســازمان ملل متحد در 
نیویورک و رایزنی هایش در مورد ضرورت توقف جنگ 
و نسل کشی توسط رژیم صهیونسیتی در غزه گفت: 
در دیدار با آقای آنتونیو گوترش ایده هایی که می تواند 
توسط دبیرکل ســازمان ملل و در هماهنگی با همه 
کنشــگران اصلی موضوع غزه در دست پیگیری قرار 

گیرد، مورد بحث و تبادل نظر قرار دادیم.

حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران در بخش پایانی سفر خود به نیویورک 
برای شــرکت در نشست عالی شورای امنیت سازمان 
ملــل متحد در مــورد تحولات غرب آســیا از جمله 
موضوع فلسطین گفت: بخشی از هدف اصلی سفرمان 
و حضور در نشســت مقامات عالیرتبه شورای امنیت 
سازمان ملل و دیدار های جانبی صورت گرفته تبیین 
مواضع کشورمان درخصوص تحولات غزه و همچنین 

درخصوص اقدام دفاع مشــروعی که بر روی دو پایگاه 
نظامی رژیم اســرائیل که از آنجا سفارتخانه ما هدف 
قرار گرفته است، بود و ما توانستیم در دیدار هایی که 
داشتیم و نیز در چارچوب سخنرانی در شورای امنیت، 
ابعاد این موضوع و پیامد های هرگونه تکرار ماجراجویی 

جدید اسرائیل را مورد توجه قرار دهیم.
این دیپلمات عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران گفت: 
همچنین در دیدار با وزیران امور خارجه کشــور های 

منطقه و برخی دیگر از مقامات سازمان های بین المللی 
از جمله رئیس ســازمان صلیب سرخ جهانی راجع به 

ابعاد انسانی موضوع غزه گفتگو و تبادل نظر کردیم.
امیرعبداللهیان در بخش پایانی اظهارت خود در جمع 
خبرنــگاران تصریح کرد: طبعا در بخشــی از دیدار ها 
به دلیل ماهیت و طبیعــت کار در نیویورک، موضوع 
دیپلماســی برای لغو تحریم ها هم مــورد توجه قرار 

داشت.

خبر مهم وزیر امور خارجه از مذاکرات لغو تحریم ها

نگاه انتقادی نماینده مجلس به 5 وزیر دولت؛

کابینه بر لبه تیغ

رقص آشفته اعراب در خاورمیانه جدید

 رویارویی تهران و تل آویو؛ آزمونی 
برای روابط ایران و عربستان

ساناز نفیسی 	
در شــرایطی که تنش ها میان ایران و اسرائیل اوج 
گرفته، گمانه زنی ها درباب پویایی کشورهای عربی 
بالا است. حال ســوال این است که رویارویی میان 
تهران و تل آویو می تواند روابط ایران و عربستان یا 

امارات را تحت تاثیر قرار دهد؟
ایران در پاســخ به حمله تروریســتی اســرائیل به 
دمشق اهداف اسرائیل در ســرزمین های اشغالی 
را هدف بیش از 300 موشــک و پهپــاد قرار داد؛ 
واکنشــی که به ادعای رسانه های غربی با واکنش 
ادعایی اسرائیل این بازیگر در پایگاه شکاری اصفهان 
همراه بــود. تحلیلگران می گوینــد تحولات اخیر 
عصــر تازه ای را در خاورمیانــه رقم زد: »رویارویی 
در ســایه« ایران و اسرائیل به پایان رسیده و اکنون 
یک رویارویی مستقیم میان دو بازیگر رقم خورده، 
هرچند این احتمال بالا است که سطح تنش ها پس 

از این کاهش یابد.
ë چرا ریاض و ابوظبی به تقلا افتادند؟

میدل ایســت ای در تحلیلی ادعایی ضمن اشاره به 
تحولات اخیر مدعی است، از آنجایی که خاورمیانه 
درگیر تحولاتی غیر قابل پیش بینی شده،، تهدید 
ها برای شش عضو شــورای همکاری خلیج فارس 
)GCC( که به دنبال جلوگیری از گرفتار شدن در 
تیررس پویایی تشدید درگیری در منطقه هستند، 
بالا اســت؛ گــزاره ای که می توانــد امنیت ملی و 
اقتصادی آنها را به خطر بیاندازد.به استثنای بحرین، 
همه اعضای شــورای همکاری خلیج فارس حمله 
تروریســتی اسرائیل به ساختمان دیپلماتیک ایران 

در سوریه را محکوم کردند.
در ایــن میان، امــارات متحده عربی و عربســتان 
ســعودی احتمالًا تــلاش کردند تــا تعادلی ایجاد 
کنند، اما پس از پاسخ تهران به تل آویو، کشورهای 
حاشیه خلیج فارس به تقلا افتادند چرا که منطقه 
را در آســتانه جنگی تمام عیار می دیدند.عربستان 
ســعودی پبه ســرعت گزارش ها مبنی بر دست 
داشــتن این بازیگر در رهگیری پهپادها و موشک 
های ایرانی پرتاب شده به سرزمین های اشغالی را 

رد کرد.
همزمان با تشــدید خصومت ها، ابوظبی که بعد از 
دو سال از زمان عادی ســازی روابطش با اسرائیل 
رابطــه دیپلماتیک خود با ایــران را هم احیا کرده، 
تلاش کرد تا در قالب نظم خاورمیانه تازه، نقشی بی 
طرفانه ایفا کرده و در شرایط پیچیده و چندلایه ای 
ژئوپلتیکی کنونی ایفاگر نقش بازیگری غیر متعهد 
باشد. عربستان ســعودی نیز به طور مشابه تلاش 
داشــت تا در دو زمین بازی کند، همان الگویی که 
این بازیگر در جریان حمله روسیه به اوکراین نیز از 
آن پیروی کرده است.به نوشته میدل ایست ای، هم 
امارات متحده عربی و هم عربســتان سعودی برای 
ترســیم چشم انداز خود برای آینده پس از نفت به 
دنبال این هســتند که به عنوان مراکز تجاری که 
مناطق متعددی از جهان را به هم پیوند می دهند، 
ظاهر شــوند. کشورهای شــورای همکاری خلیج 
فارس با تمرکز بر دستیابی به تنوع اقتصادی و رفاه 

بلندمدت در داخل، خواهان ثبات هستند.
ë آزمونی تازه برای ایران و عربستان

به ادعای میرا الحســین، جامعه شــناس و محقق 
اماراتــی فعال در مرکز الولید دانشــگاه ادینبورگ، 
امارات و عربستان ســعودی »بر روی رشد اقتصاد 
خــود و جذب ســرمایه گذاری خارجــی متمرکز 
شدند«.حسین به میدل ایست آی گفت: »در حالی 
که درجــه ای از بی ثباتــی در منطقه جهت جذب 
ســرمایه و نیرو لازم است، درجه بالایی از بی ثباتی 
می توانــد همه این دســتاوردها را خنثی کند«. به 
ادعای این کارشــناس، بر کسی پوشیده نیست که 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس از تلاش جسورانه 
ایران بــرای بازتعریف قوانین تعامل با اســرائیل و 
آمریکا بسیار نگران هســتند، اما بیشترین نگرانی 
آنها احتمال گســترش این رویارویی ها به سواحل 
خلیج فارس است.شــیخ نواف بن مبارک آل ثانی، 
کارشناس امنیتی که پیش از این به عنوان وابسته 
دفاعی قطــر در ایالات متحده، کانــادا و مکزیک 
خدمت می کرد، به میدل ایستآی  گفت: »در پرتو 
جنگ های چند دهــه در خاورمیانه، فکر می کنم 
نگرانی اصلی اکثریت تصاعد تنش است. کشورهای 
شــورای همــکاری خلیــج فــارس وارد »جنگ 
همیشــگی« دیگری می شوند که در آن هزینه ها 
بالا است در حالی که سود ناچیز است یا اصلا وجود 

ندارد«.
در این میــان، این گزاره که بحــران اخیر چگونه 
بر تنش زدایــی بین ریاض و تهــران تأثیر خواهد 
گذاشــت نیز یک ســؤال مهم اســت.همه دلایل 
عربستان ســعودی برای احیای روابط دیپلماتیک 
با ایران همچنان پابرجاســت. در مورد طرف ایرانی 
هــم همینطور اســت. واکنش ریاض به تشــدید 
خصومت ها بین ایران و اســرائیل و عزم این کشور 
برای فاصله گرفتــن از بمباران اهداف انصار الله در 
یمن از ســوی آمریکا و بریتانیا، نشان دهنده تعهد 
این کشــور به فرایندتنش زدایی با تهران اســت.با 
این وجود، عربستان ســعودی همچنان به ایران و 
فهرست بلندبالای بازیگران غیردولتی عرب همسو 
با تهران که سابقه خصومت با این پادشاهی دارند، 
تردید دارد.یکی از نگرانی های اصلی سیاست گذاران 
در ریاض به ناشناخته ها مربوط می شود که چگونه 
اعضــای »محور مقاومت« در صورت خارج شــدن 
تنش های منطقه ای از کنترل ممکن اســت عمل 
کنند و چگونه رفتار آنها ممکن اســت بر امنیت و 
منافع ژئوپلیتیکی اعضای شــورای همکاری خلیج 
فارس تأثیر خواهد گذاشــت. چنین عواملی فرایند 
تنش زدایی عربستان و ایران را همزمان با افزایش 

تنش های منطقه ای به ازمون می گذارد.

یادداشت

منتخب مردم تهران:

نباید فرصت میدان داری به افراد 
لابی باز در مجلس دوازدهم

 داده شود
عضو شــورای مرکزی فراکســیون انقلاب 
اسلامی با تأکید بر اینکه تعدد فراکسیون ها 
در مجلس دوازهم بــه معنای دادن فرصت 
به لابی بازان اســت، گفت: نباید بده بستان 
با خارج از جریــان انقلاب برای هیچ یک از 
طیف های جریان انقلاب مجاز شناخته شود.

علی خضریان با اشــاره به انتخابات مجلس 
دوازدهم بیان کــرد: با توجه به اینکه نتایج 
انتخابــات مجلس دوازدهم نشــان دهنده 
پیــروزی نیروهــای انقــلاب در اکثریــت 
انقلاب می بایست  نیروهای  است،  کرسی ها 
برای گره گشایی از مشکلات مختلف مردم با 
ایده های عملیاتی و به صورت منسجم از همه 
ظرفیت خود به صورت منسجم بهره ببرند. 
خضریان تاکید کرد: علاوه بر این با انسجام 
میان نیروهای انقلاب، به برخی افراد لابی باز 
اجازه داده نخواهد شد ایجاد چند فراکسیون 
را در مجلس دوازدهم پیاده کنند؛ این همان 
کاری اســت که در مجلس دهــم رخ داد و 
مجلس را به سمت ســه فراکسیون بردند. 
تشکیل سه فراکسیون در مجلس دوازدهم 
بدان معناست که فرصت طلبان و لابی بازان، 
وســط میدان بازی خواهند کــرد و هر روز 
به ســمت و ســویی می روند و در نهایت با 
دیدگاه های جریان انقلاب در داخل مجلس 
در راستای منافع خودشان بازی می کنند که 
نتیجه آن آسیب به کارنامه نیروهای انقلاب 

در مجلس شورای اسلامی است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن :

کفگیر مردم ته دیگ خورده است
عضو کمیسیون صنایع و معادن گفت: وقتی 
ارز گران می شود جیب مردم خالی می شود 
اما اکنون جیب مردم دیگر جایی برای خالی 

کردن ندارد و جیب ها سوراخ شده است.
لطف الله ســیاهکلی عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شورای اسلامی در واکنش 
به این مســاله که »صحبت ها و مواردی که 
از ســوی دولتی ها مطرح شــود و از آن به 
عنوان پالس دلار ۱۰۰ هزار تومانی برداشت 
می شود چه اثری دارد«، عنوان کرد: اگر ارز 
بخواهد به ۹۰ و ۱۰۰ هزار تومان برســد ما 
باید حتما فروپاشی اقتصاد را مدنظر داشته 
باشــیم. جیب مردم دیگر جایی برای خالی 
کردن ندارد، جیب ها ســوراخ شــده است. 
یکی می گفت کفگیر مــا ته دیگ خورده، 
دیگری می گفت خوش به حال شــما برای 
ما کفگیر دیگ را ســوراخ کرده و از آن هم 
رد شده اســت. الان به نظر من جیب مردم 
دیگر ســوراخ شده اســت، تا حالا اگر ما از 
جیب مردم اســتفاده می کردیم، الان دیگر 

این امکان نیست.

یک نماینده مجلس :

تیم اقتصادی دولت ضعیف 
است اما ضعیف تر از آن مدیریت 

اقتصادی دولت است
یک نماینده مجلس گفــت: تیم اقتصادی 
دولت ضعیف اســت ولی ضعیف تر از همه 
مدیریت اقتصادی دولت اســت، دولت یک 
فرمانــده اقتصــادی ندارد و آقــای رئیس 
جمهور سابقه و پیشــینه اقتصادی ندارد، 

ایشان از حوزه قضایی آمده است.
جلیل رحیمی جهان آبادی ، درباره این که 
حامیان دولت سیزدهم اعلام می کنند اگر 
دولت دوازدهم بر ســرکار بــود، قیمت ارز 
تا دویســت هزار تومان بالا می رفت، اما با 
سیاست های این دولت قیمت ارز تا سقف 
صدهزار تومان بالا می رود، آیا چنین اظهار 
نظرهای انتظــارات تورمی ایجاد نمی کند، 
گفت: ارزش پول ملی ما و بحث موازنه اش 
با دلار یک بحثی است که به نظر من به این 
دولــت و آن دولت و مجلس فعلی و بعدی 

خیلی مرتبط نباشد. 
رحیمی جهــان آبادی دربــاره این که آیا 
نباید تیم اقتصادی دولت تغییر کند، بیان 
کرد: تیم اقتصادی دولت ضعیف است ولی 
ضعیف تر از همه مدیریت اقتصادی دولت 
اســت، دولت یک فرمانده اقتصادی ندارد 
و آقای رئیس جمهور ســابقه و پیشــینه 
اقتصادی ندارد، ایشان از حوزه قضایی آمده 

است. 

کوتاه ازسیاست

آغاز فرایند چند هفته ای انتخابات سراسری در بزرگ ترین دموکراسی دنیا. مردم 
هند از روز جمعه به پای صندوق های رای رفتند و انتظار می رود بیش از نیمی از 

جمعیت 960 میلیونی واجد شرایط رای دادن در هند در این دوره 
کنند./ رویترز از انتخابات شرکت 
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یکشنبه 2 اردیبهشت ماه 1403 
ا قتصادیشماره 1520

حدوداً ۱۲ ســال اســت که تولیــد بخش اصلی 
راهبردهای مقام معظم رهبری در شعار سال است. 
در سال های اخیر همت دولت بر تحقق رشد تولید 
بوده و از همین ابتدای سال، مطالبه مردم در جهت 

رفع موانع تولید آغاز شده است.

دربین موانــع موجود، قوانین و مقررات دســت و پاگیر، 
سیاســت های اشتباه و گاهاً یک شبه؛ عمده ترین عامل از 
نفس انداختن تولیدکننده و کارآفرین اســت و سابقه آن 
به همین یکی دو ســال هم محدود نمی شــود. اگر کمی 
ریشه این مسائل را بررسی کنیم، متوجه می شویم عاملی 
که منجر به تصمیم گیری های ضد تولید می شود، ذهنیت 
مســئولان است.در دو ســال اخیر و بعد از تصویب قانون 
تسهیل صدور مجوزها، نام امیر سیاح را بارها شنیده ایم. او 
رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار وزارت اقتصاد است 
و چند وقت یک بار با دست پر، از پیشرفت و اجرایی شدن 
قوانین حوزه کسب و کار و حمایت از کارآفرین ها، خصوصاً 
قانون تسهیل در رسانه ملی حاضر می شود.امیر سیاح در 
برنامه پایش، هنوز مسؤولان و بدنه اجرایی کاملًا پای کار 
تولید نیامده اند. اتفاقی که باید نزدیک ۲۰ سال پیش و با 
ابلاغ سیاست های رهبری در مورد اصل ۴۴ قانون اساسی 
اتفاق می افتاد.سیاح تصریح کرد: »انقلاب اقتصادی سال 
۸۴ با ابلاغ سیاســت های اصل ۴۴ باید اتفاق می افتاد اما 
نیفتاد و این بخاطر ذهنیت ها، قوانین و مقررات و رویه های 

حاکــم بر اقتصاد ایران بود زیــرا ذهنیت آن ها مربوط به 
قبل از سیاست های اصل ۴۴ بود.آن موقع می گفتند هرچه 
می خواهد تولید شود، دولت برنامه ریزی می کند، جایش را 
تعیین می کند، سرمایه گذاری می کند و در همه چی دولت 
باید تصمیم بگیرد و اگر چیزی ماند بخش خصوصی. رهبر 
معظم انقلاب این رویه را در سال ۸۴ عوض کردند اما بدنه 
ماجرا که باید اجرا می کــرد، این کار را نکرد یا به نفعش 
نبود و خلاصه همراهی نکرد.«به گفته وی سیاســت های 
اصل ۴۴ ناظر بر خصوصی سازی و بازکردن درهای اقتصاد 
بر روی مردم است. امیر ســیاح خاطرنشان کرد: »دولت 

باید نقشــش را از اینکه در کار بنگاه تولیدی دخالت کند 
بیرون بکشــد و راهبرد بدهد. یکی از ذهنیت های اشتباه 
مســئولان این است که کارآفرین موجود خنگی است که 
عقلش نمی رســد کجا ســرمایه گذاری کند و از آن طرف 
دولت می داند و به او می خواهد وام، گاز، برق و منابع ارزان 
بدهد تا ســرمایه گذاری کند. درحالی که کارآفرین واقعی 
رانت نمی خواهد. شارلاتان رانت می خواهد که از درونش 
فســاد بیرون می آید. اصــلًا کارآفرین واقعــی نمی تواند 
وام ارزان بگیرد. کســی به این موارد دسترســی دارد که 
می توانــد زنگ بزند و نامه بگیرد از مســئول و این موارد. 

این رانت ها ریشه تولید در کشور را از بین می برد.به گفته 
این مقام مســؤول بارها از زبان تولیدکننده شنیده ایم که 
دار و ندارش را ســر خرید یــا واردات قطعه و مواد اولیه 
گذاشــته و با یک مقررات ناگهانــی کمرگی، تعرفه ای یا 
قیمت گذاری های دســتوری؛ به خاک سیاه نشسته است.
سیاح دراینباره توضیح داد: »در این زمینه دولت کارهای 
خوبی کرده است. مجلس قبلًا قانون بهبود محیط کسب و 
کار را تصویب کرده بود. در ماده ۲۴ و ۳۰ آن ذکر شده که 
دستگاه ها حق ندارند فعالان اقتصادی را غافل گیر کنند و 
اگر می خواهند تعرفه، نرخ و هرچیزی را تغییر دهند، قبل 
از آن به تولیدکننده اعلام کنند. ۱۳ سال بود که این قانون 
اجرا نمی شــد و دولت همت کرد و آئین نامه این موارد را 
نوشــت و اجرا کرد.«رئیس مرکز بهبود محیط کســب و 
کار ایــن نوید را به فعالان اقتصادی داد که اگر خلاف این 
قانون موردی را مشاهده کردند، اطلاع دهند و آن ها پای 
پیگیری تا گرفتن نتیجه به نفع تولید کننده می ایستند.

ســیاح خاطرنشــان کرد: باوجود این خبــر خوب رئیس 
مرکز بهبود محیط کســب و کار، هنــوز در مواردی اول 
راهیم. مثلًا قیمت گذاری دستوری به عنوان یک سیاست 
شکست خورده، سال هاست که اجرا می شود. دولت با این 
اســتدلال که قیمت برخی کالا و محصولات را ثابت نگه 
دارم یا به نفع قشــر ضعیف قیمتــش را کاهش دهم، آن 
محصول و اساساً تولیدات در آن زمینه را نابود کرده است. 
به نظر می رســد مطالبه همه ما برای سال جدید باید در 
راستای مقابله با این سیاست های ضد تولید باشد تا تحقق 

شعار سال را در سال جاری ببینیم.

انقلاب اقتصادی در نطفه خفه شد

جولان سیاست های ضد تولید

 سرانجام بعد از کشمش های فراوان بر سر زیان انباشته خودروسازان ایران خودرو از افزایش قیمت یکی از محصولات 
پرتقاضای خود که از سال گذشته تولید آن حاشیه های بسیاری داشت خبرداده است.براساس اعلام ایران خودرو قیمت 
پژوپارس که مدت ها تغییری نکرده بود با دریافت مجوز ۴۴۵ میلیون و ۷۴۲ هزارو ۳۰۰ تومان تعیین شــده است و 
متقاضیان باید برای تکمیل وجه قیمت های جدید را در قراردادهای خود لحاظ کنند.مردادماه ســال گذشته بود که 
شرکت ایران خودرو بنا بر تصمیم سازمان ملی استاندارد مبنی بر توقف تولید این خودرو ،  پایان تولید خودروی پژوپارس 
را در تمامی سایت های تولیدی خود اعلام و سورن پلاس را به عنوان خودروی جایگزین معرفی کرد. این شرکت طبق 
اخطار تا نیمه اسفندماه فرصت تولید خواهد داشت ، نسبت به توسعه خط تولید سورن پلاس برنامه ریزی کرده بود.با 
این حال سازمان ملی استاندارد با توجه به تعهد تحویل حدود ۱۰۰ هزار دستگاه پژوپارس توسط ایران خودرو، اعلام 
کرد که این خودرو تا بهار ســال آینده برای پاسخ به تعهدات معوق تولید خواهد شد تا مشتریان این محصول نگران 

تحویل خودروی خود نباشند.

افزایش قیمت کارخانه ای خودرو کلید خورد
دبیر اجرایی خانه کارگر قزوین گفت: مشخص نیست همسان سازیِ بازنشستگان تامین اجتماعی چگونه قرار است اجرا 
شود. امیدواریم به بهانه  نبودِ بودجه بازنشتسگان تامین اجتماعی را از همسان سازیِ حقوق معاف نکنند که بازنشستگان 
تامین اجتماعی اوضاعِ معیشتِ بسیار بدی دارند. ضمن اینکه آن ها از مزایای مزدی هم بی بهره هستند.عیدعلی کریمی 
در انتقاد از افزایشِ ۳۵درصدیِ دستمزد کارگران گفت: مصوبه ی مزد امسال نشان داد که دولت دیواری کوتاه تر از دیوارِ 
کارگران پیدا نکرده است. ابلاغِ مصوبه ی یک جانبه ی مزد، بدونِ امضای نمایندگانِ کارگری نقطه عطف تاریکی در عملکرد 
وزارت کار است و امیدوارم هر چه زودتر در این تصمیم تجدیدنظر شود. وی گفت: دولت و نمایندگانِ کارفرمایی دائم از 
حلِ مشکلاتِ اقتصادی و افزایش تولید صحبت می کنند، غافل از اینکه مهم ترین مولفه برای رسیدن به این هدف، کارگران 
هستند. بدونِ تأمینِ حداقل معیشتِ کارگران و در حالیکه کارگران از کارخانه فراری هستند، چگونه می توان برای تولید 
این کشور برنامه ریزی کرد؟ کریمی بیان کرد: از مجلس می خواهیم که هرچه سریع تر از وزیر کار طرح سوال کنند. ایشان 

چطور می توانند در شرایطی که همه  قیمت ها چند برابر شده، بازهم از افزایشِ ۳۵درصدیِ حقوق حمایت کنند؟

بازنشستگان تأمین اجتماعی را از همسان  سازی جا نگذارید
اخبار  کوتاه

تغییر در تعیین روش میزان سالانه دستمزد به نظر می رسد 
هر روز جدی تر از روز گذشته می شود. وزیر کار در روزهای 
پایانی ســال گذشــته از خبری پرده برداری کرد که البته 
تقریبا با انتقاد نمایندگان بخش کارگری مواجه شد. صولت 
مرتضوی ۲۸ اســفندماه اعلام کرد: به این نتیجه رسیدیم 
که با ارسال لایحه ای به مجلس نحوه تعیین حداقل حقوق 
کارگران را عوض کنیم. بهترین مرجع برای تصمیم گیری 
حقوق کارگران مجلس است.به گفته او، مجلس با گرفتن 
نظر نمایندگان کارگری و کارفرمایی و وزارت کار در مورد 
حقوق کارگران تصمیــم می گیرد و آن را در لایحه بودجه 
می گنجاند.وزیــر کار حالا پس از یک ماه نیز در پاســخ به 
سوالی پیرامون وضعیت لایحه واگذاری تعیین نرخ دستمزد 
کارگران به مجلس گفته؛ لایحه واگذاری تعیین دستمزد در 
حوزه کارشناسی وزارتخانه در حال بررسی است، در بخش 
کارشناسی وزارتخانه است که بعد باید به دولت ارسال شود 
و در صورت تصویب در هیات دولت به مجلس ارسال خواهد 
شد.این اظهارات در حالی است که پرونده مزد سال ۱۴۰۳ 
پرسروصدا بسته شد؛ در همین رابطه، حمید حاج اسماعیلی، 
کارشــناس بازار کار در واکنش بــه این اظهارنظر وزیر کار 
که گفته به این نتیجه رســیدیم که با ارسال لایحه ای به 

مجلس، نحوه تعیین حداقل حقوق کارگران را عوض کنیم 
و بهترین مرجع برای تصمیم گیری، مجلس است، می گوید: 
دولت مستاصل شده اســت و رفتار نادرستی که دولت در 
سال ۱۴۰۱ در تعیین دســتمزد برای کارگران انجام داد، 
در ســال ۱۴۰۲ نیز تکرار کــرد.وی می افزاید: دولت برای 
فرار، این اظهارات را بیان می کند که دستمزد را به مجلس 
واگذار کنیم؛ به طوری که در ســال جدید با لایحه ای که 
ادعا می کند به مجلس خواهد فرستاد، دستمزد را پیشنهاد 

می دهد که در مجلس تعیین شود.این کارشناس بازار کار 
تصریح می کند: واقعیت این است که قانون در حال حاضر 
این اختیار را به شــورای عالی کار داده است و تا زمانی که 
قانون تغییر نکند، چنین امکانی وجود ندارد.حاج اسماعیلی 
عنوان می کنــد: من بعید می دانم که مجلس چنین کاری 
را قبول کند؛ با وجــود این که فرقی نمی کند و در مجلس 
هم اگر بخواهد دستمزد تعیین شود، حتما باید سازوکاری 
برای حضور نمایندگان کارگری در قانون دیده شــود.این 

کارشــناس بازار کار یادآور می شــود: این که وزیر کار بیان 
کرد تعیین دســتمزد را باید به مجلس واگذار کنیم، نشانه 
استیصال وزیر کار است .در این میان، اولیا علی بیگی، رییس 
کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور می گوشد: هر چند 
رضایت جامعه کارگری در تعیین دستمزد تامین نشد، اما 
از منظر قانونی مباحث درباره تعیین دســتمزد پایان یافته 
اســت، مگر اینکه قرار باشــد به توافقی برسند.وی با بیان 
اینکه شــورای عالی کار شورایی ترکیبی است که با حضور 
چهار نفر نماینده دولت، سه نفر نماینده کارفرما و سه نفر 
نماینده کارگر در خصوص موضوعات مربوط به حوزه روابط 
کار از جمله موضوع تعیین حداقل دستمزد، تصمیم گیری 
می کند، خاطرنشان کرد: مهم ترین وظیفه شورای عالی کار 
در پایان هر ســال، تعیین مزد است. این تعیین مزد هم به 
دو شیوه انتخاب می شود، یا با اجماع و اتفاق نظر همه اعضا 
و یا با رای اکثریت. اگر اعضا به اجماع و اتفاق نظر نرســند 
و هفت نفــر از ۱۰ نفر به مصوبه ای رای دهند، آن مصوبه 
قانونــی خواهد بود.وی می افزایــد: از منظر گروه کارگری، 
درباره تعیین مزد امســال، ماده ۴۱ قانون کار رعایت نشده 
بود. این مسئول تشکل های کارگری می گوید: خوشبختانه 
نمایندگانی که تاکنــون در مجلس اظهارنظر کرده اند و به 
ویژه رییس کمیســیون کارگری، با این موضوع به شدت 

مخالفت کردند. 

دولت مستاصل و درمانده شده است

انداختن توپ دستمزد به زمین  مجلس 
گزارش

محمدحسین سیف اللهی مقدم / گروه اقتصادی 

مریم فکری/ گروه اقتصادی  

زمان برای کاهش آلام فقرا به تندی می گذرد

فرهاد کلهر/ روزنامه نگار 	
اگر سیاســت خارجی و تحریم ها را از مهمترین عوامل مشــکلات 
اقتصادی در ایران بدانیم ،نباید از ناکارآمدی در مدیریت، بی ثباتی 
در بازار و کم توجهی به تولید در چند دهه اخیر غافل باشــیم. در 
میان عواملی که ذکر شد فراخور سهم آنها در معضلات موجود باید 
به بی توجهی به عوامل تولید نمره بیشــتری داد. چراکه بیشترین 
آســیب زندگی مردم در این مسیر ایجاد شده و برخی پدیده های 
اجتماعی فراگیر نیز از باب همین کاستی شیوع یافته است. پدیده 
بیکاری و رشد مشاغل کاذب و ناپایدار، کاهش مشارکت اقتصادی 
و شغلی و افزایش حاشیه نشینی که طبقه متوسط و فقیر را به کام 
خود فرو برده، از یکســو بنیان خانواده و انســجام و وحدت درونی 
همکاری را نشانه رفته ، از ســوی دیگر موجب بروز ناهنجارهایی 
شده که چارچوب های رفتار سیاسی و اجتماعی را تغییر داده است. 
اما ســوال مهم این اســت که کارکرد عقب ماندگی های اقتصادی 
خانوار در اجتماع چگونه است؟ آیا مطالبات معوقه مردم بخصوص 
جامعه کارگری در آینده می تواند منشــا بروز مشکلات بزرگتری 
باشــد؟ سرکوب مزدی و کاهش انگیزه های تولید در عین حال که 
شــعار سال دریک دهه گذشته به شکل مســتمری رونق تولید و 
مهار مشــکلات اقتصادی بوده چطور اولویت هــای در نظر گرفته 
شــده را مورد بی مهری قرار داده اســت؟ غیر از ســال 1401 که 
افزایــش 57 درصدی مزد کارگران مــورد تایید دولت قرار گرفت 
و ســه جانبه گرایی میوه شــیرینی داد چند دهه گذشته تقریبا به 
انجماد مزدی کارگران گذشت. این در حالی بود که همه روش های 
مرســوم برای رونق تولید در دولت های مختلف امتحان شد. از وام 
خود اشتغالی تا بنگاه های زودبازده و توجه ویژه به مشاغل کوچک 
در دســتور کار دولت ها قرار گرفت. اما اقتصاد کشــور از دو مسیر 
مهم آسیب دید و به اهداف نرسید. برنامه های پنجساله با آرزوهای 
بزرگ طراحی و تدوین شد اما هیچکدام به نتیجه مطلوب نرسید. از 
سوی دیگر حمایت از تولید با چاشنی فقر کارگران و عدم تسهیلات 
دهی بانک ها با مشکلاتی چون استهلاک و کاهش ظرفیت فعالیت 
رو به رو شد. اعتراف مسئولان به اینکه فقط 30 درصد از برنامه ها 
اجرایی شده، تلخ و رنج آور است. در همین برنامه ها دو مسیر اصلی 
بی توجهی به سیاســت خارجی ) دیپلماســی اقتصادی( و تولید) 
تشویق به سرمایه گذاری بخش خصوصی( در کشور توامان موجب 
شــد عوامل اصلی تولید نیز در حاشیه قرار بگیرند. کاهش انگیزه 
کار و مشــارکت در مردم افزایش یافت وبی میلی فزاینده سرمایه 
گــذاری و حضور بخش خصوصی آن را تکمیل کرد. کاهش ارزش 
پول ملی در کنار کاهش ارزش مزد کارگران در قبال تورم فزاینده 
چند شــغله ها را خلق کرد. چندشغله ها بی انگیزه شدن به کارهای 
مولد را سرمشق قرار دادند و دولت با اصرار بر تورم زا بودن افزایش 
مــزد کارگــران و کارمندان جامعه زیر خط فقر را گســترش داد. 
گرچه منشا بسیاری از مسائل را باید در تحریم و انسداد سیاسی و 
اقتصادی در کشور جست و جو کرد اما بسیاری از عوامل ذکر شده 
ریشــه در ناکارآمدی مدیریت و تصمیم های ضد تولید در کشــور 
دارند که غیر مستقیم بر فشــارهای ناشی از تحریم دامن زده اند. 
نمونه بارز این ادعا را باید در افزایش مزد ســال 1403 جست وجو 
کرد. در حالیکه تورم بالای 40 درصد بوده، مزد کارگران 35 درصد 
افزایش یافت و عقب ماندگی زندگی قشــر کم درآمد جامعه از سال 
گذشته بر سفره امسال کارگران ماند.این عقب ماندگی ها که سابقه 
طولانی دارند حالا تبدیل به کدروت در زندگی کارگران شــده اند 
کدورت هایی که در آینده نزدیک ممکن اســت پدیده های نادری 
خلق کنند. زمان برای کاهش آلام فقرا به تندی می گذرد. باید قبل 

بروز مشکلات بزرگ به فکر راه حل های ریشه ای بود.  

سرمقاله



 ارز نیمایی از ۷ ردیف تعرفه پارچه حذف شد

بر اساس نامه دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه تجارت، ارز نیمایی از هفت ردیف تعرفه پارچه حذف شده است. 
این تصمیم بر اســاس نامه قبلی معاونت صنایع عمومی وزارت صنت ابلاغ شــده است.همچنین با توجه به درخواست حذف 
ارز نیمایی کالاهای مورد اشاره برای مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی و نظر به موافقت اتحادیه تولید و صادرات 
نســاجی و پوشاک ایران، مقرر شــده ردیف تعرفه های یاد شده علاوه بر مناطق آزاد شامل سرزمین اصلی نیز شده و به طور 

کلی از شمول دریافت ارز نیمایی خارج شود.

عضو اتاق بازرگانی ایران با پیش بینی شــرایط بازار با توجه به اتفاقات 
احتمالی در منطقه گفت: تاکنون که با مداخله و نظارت سیاســتگذار، 
قیمت ارز کنترل شــده و چه بسا با ادامه یافتن آرامش کنونی می توان 
به کاهش قیمت دلار و رســیدن به کانال های پائین تر هم امیدوار بود.

امیر شــهریاری، گفت: در حالی که بســیاری از کارشناسان داخلی و 
بین المللی بــر این باور بودند که تنش های اخیــر در منطقه می تواند 
تاثیر بسیار منفی و افزایشــی بر بازار ارز داشته باشد، این چنین نشد 
و نمایــش مقتدرانه نظامی ایران در »وعده صــادق« تاثیر آنچنانی بر 
افزایش نرخ ارز نداشت. ضمن اینکه بر خلاف فضاسازی ها و پیش بینی  
برخی از کارشناســان شــاهد روند نزولی قیمت ها نیز بودیم.این فعال 
اقتصادی، در ادامه مدیریت مطلوب بازار ارز را نتیجه مداخله و نظارت 
دقیق بازارساز دانســت و گفت: بر خلاف اینکه بسیاری از منتقدان بر 
این باور بودند که اقدام اخیر ایران که در دفاع از حرمت و حریم کشور 
صورت گرفت، می تواند باعث افزایش افسارگســیخته قیمت دلار شود، 

اما قیمت ها به خوبی کنترل شد .

روند نزولی بازار ارز
 ادامه دارد

کارشناس سیاست گذاری مسکن گفت: با راه اندازی سامانه خودنویس 
شاهد کاهش حق الزحمه های نجومی از سوی مشاوران املاک کشور 
بودیم.حسین کاظمی، کارشناس سیاست گذاری مسکن با بیان اینکه 
در حال حاضر با راه اندازی سامانه خودنویس شاهد بهبود و آرامش در 
بازار اجاره مسکن هستیم گفت: با اجرای این سامانه از بهمن ماه سال 
گذشــته به طور قطع شاهد آن هستیم که بازار اجاره مسکن با کاهش 
حق الزحمه نجومی مواجه شــده است.کارشــناس سیاســت گذاری 
مســکن افزود: بازار اجاره مسکن پیش از راه اندازی سامانه خودنویس 
با مشــکلات از جمله حضور دلالان و سوداگران مواجه بود که امسال 
شاهد آن هستیم که با راه اندازی این سامانه به طور قطع بازار اجاره از 
آرامش بیشــتر و با نرخ های مناسب تری به مستاجران ارائه می شود.
کاظمی کارشــناس سیاست گذاری مسکن بیان کرد: حضور مشاوران 
املاک در سامانه خودنویس و ثبت قرارداد ها نقش مؤثرتری در کاهش 
نرخ های نجومی دارد و از ســوی دیگر مالکان و مستاجران با آرامش 

بیشتری اقدام به ثبت قراردادهای اجاره می کنند.

کاهش حق الزحمه های نجومی
 با راه اندازی سامانه خودنویس 
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سال هاست که سیستم گزینش برای استخدام در 
انتقاد  مورد  مختلف  سازمان های  و  وزارت خانه ها 
است، خصوصا سیستم گزینش معلمان در آموزش 
و پرورش. ســاز و کار و سیستم گزینش حتی در 
ســال های اخیر و با همه تغییراتی که در فضای 
اجتماعی کشــور رخ داده،  به وجه علمی کم تر و 
به وجه اعتقادی بیشتر بها می دهد.محمد بطحایی، 
وزیر ســابق آموزش و پرورش همین موضوع را 

عنوان می کند.

 او می گویــد: »در حوزه مدیریت منابع انســانی مراحل 
مختلفی داریم یکی همین مســاله گزینش است. چون 
استانداردهای قابل قبولی نداریم به تناوب دولت هایی که 
سرکار می آیند نگاهمان به گزینش فرق می کند، به عنوان 
مثال دو هفته پیش یکی از دانشجویانم که تعهد دبیری 
دارد و قرار اســت در آینده معلم شود به من مراجعه کرد 
و گفت که مشکل گزینشی پیدا کرده  است و توضیحاتی 
داد«.بطحایی با بیان اینکه اتفاقا خانواده این دخترخانمِ 
دانشــجو، خیلی مذهبی و مقید هستند، ادامه می دهد: 
»پرسیدم که چه مشــکلی برایش پیش آمده و او گفت 
در گزینش از من سوالات متعددی پرسیدند یک سوالش 
ایــن بود که من در خانه حیوان خانگی دارم یا نه؟ و این 
دانشجوی صادق گفته اســت بله دارم، مسئول گزینش 
هــم گفته که چه حیوانی داری و او گفته گربه و توضیح 
داده که در جعبــه ای در حیاط نگه داری می کنیم«.وزیر 
ســابق آموزش و پرورش با بیان اینکه این دانشجو گفته 
که در پرونده اش اشاره شــده چون حیوان خانگی دارد، 
حقوق اش را قطع کرده اند و مشکلات زیادی را برایش به 
وجود آورده اند، می گوید: »کسی که چنین سوالی برایش 
معیار قضــاوت قرار می گیرد دیگر بــه تخصص، علاقه، 
مهارت های آن فرد و شایستگی هایش نگاه نمی کند. چه 
بســا او از حیث صلاحیت ها، مهارت ها، توانایی ها و حتی 
اصول اعتقادی که باید یک معلم داشته باشد در بالاترین 
سطح باشد، اما چون گفته من در حیاط خانه یک حیوان 
خانگــی دارم، او را پس می زنند و رد می کنند«.بطحایی 
می گوید: »حتما گزینش می تواند در داشــتن یک معلم 
موفق تاثیرگذار باشد، اما ما متاسفانه با روش های غلطی 
که دائما در حال اشاعه دادنش هستیم باعث می شویم آن 
جامعه معلمی که می تواند خروجی های قابل قبولی برای 

کشور داشته باشد، به وجود نیاید. به هرحال دانش آموزی 
می خواهد از زیر دســت این معلم بیــرون بیاید و معلم 
راهبر تربیتی اوســت، وقتی معلم فرد ضعیفی باشــد و 
ســواد و مهارت ضعیفی داشــته باشــد ولی روی کلید 
واژه ها و مفاهیمی که نمی خواهــم بگویم بی اهمیت اما 
بــا اولویت های پایین تری تمرکز کند، بنابراین نتیجه اش 
می شود این که امروز می بینید، معدل علمی دانش آموزان 
بسیار پایین آمده و به حدود هشت و نُه رسیده است.او با 
بیان اینکه من امروز خودم در دانشــگاه در حال تدریس 
هســتم و به عنوان معلمی که ۴۰ ســال معلمی کرده ام 
می گویم دانشــجوی امروز من از حیث بنیه تحصیلی با 
دانشــجوی چهار یا پنج سال پیش بسیار متفاوت است، 
ادامــه می دهد: »که یک بخشــش بر می گردد به همین 
ضعفــی که در مدارس داریم و به ملاحظات علمی کم تر 
توجه می کنیم و به جای آن ملاحظات حاشیه ای را خیلی 

پررنگ می کنیم«.
ë شرکت دادن دانش آموز در امور سیاسی

وزیر ســابق آموزش و پرورش ادامــه می دهد: »به عنوان 
مثال اگــر دانش آموزی در فعالیت هــای فوق برنامه که 
مد نظر ماســت، که بیشتر امور سیاسی است تا آنچه که 
بایــد مورد آموزش قرار گیرد،  شــرکت کند،برای ما ارج 
و قرب بالاتــری دارد. اما وقتی دانش آموزی صادقانه نزد 
مــا می آید و می گویــد در خانواده مــن مثلا حجاب به 
شــکلی دیگری وجود دارد، ارزشش برایمان بسیار کم تر 
اســت از دانش آموزی که سعی می کند ظاهرش را شبیه 
چیزی کند که ما می پســندیم«.او با بیان اینکه ما از اول 

به دانش آموزان یاد می دهیم کــه اگر می خواهند موفق 
باشــند باید درون و بیرونشان متفاوت باشد و بیرونشان 
را طوری کنند که ما می پســندیم و درونشان را هرطور 
خواستند داشته باشند، ادامه می دهد: »این یعنی بدترین 
نوع تربیتی که ما در مدارس و واحدهای آموزشیِ دانشگاه 
پیش گرفته ایم«.بطحایی اظهار می کند: »مردم به آرامش 
نیاز دارند، مثلا این کــه یک روز می آییم، می گوییم قرار 
است یک روز سهمیه بنزین تغییر کند، را چرا زودتر اعلام 
می کنیم؟ هرچند که اصلا باید پرســید چرا این تصمیم 
خــام و ناپخته را گرفته ایم؟ یا مثــلا یک روز بورس بالا 
می رود، یک روز دلار تغییــر می کند. ما هر روز داریم با 
این اقدامات اســترس هایی را به جامعه وارد می کنیم که 
آرامش را از مردم می گیرد. انگار بعضی از ما دوست داریم 
مدام با مردم کشتی بگیریم. باید بگذاریم مردم زندگیشان 
را بکننــد. بگذاریم کاســب برای کســبش برنامه ریزی 
داشــته باشد و تا این اندازه به پروپای یک استاد دانشگاه 
نپیچیم«.او می گوید: »من به عنوان کسی که سال ها پست 
مدیریتی در کشور داشته ام باید با تاسف عرض کنم امروز 
یکی از مهم ترین اشــکالاتی که ما کشور داریم از دست 
دادن همین ســرمایه های اجتماعی است. بیرون این در 
اگر از جوانی که در حال عبور است بپرسید که چه کسی 
را در این کشــور قبول داری اعم از معلم، روحانی، پدر و 
مادر می گوید هیچ کدام. سرمایه های اجتماعی ما از بین 
رفته است او دیگر به چه امید داشته باشد و از چه کسی 

حرف شنوی داشته باشد؟«.
ë چرا طرح رتبه بندی شکست خورد

وزیر سابق آموزش و پرورش در بخشی از صحبت هایش 
درباره شکســت طرح رتبه بندی معلمان نیز توضیحاتی 
داد. او می گوید:» بر اساس نظریه صاحب نظران مدیریت، 
تا زمانی کــه کارکنان یک نهاد از نظر معیشــتی تامین 
نباشند هر نوع دیگری از پرداخت منتج به ارتقای کیفیت 
نمی شــود. وقتی که خط فقر ۱۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار 
تومان است و میانگین پرداختی به معلم ۱۰ میلیون است 
و ۲میلیون تومان به عنوان رتبه بندی می دهند. )در همه 
نظام های مدیریت منابع انسانی هدف رتبه بندی ارتقای 
کیفیت است و برای این که تلاش افراد و کیفیت کارشان 
بیشتر شود( زمانی که میزان دریافتی زیر یا مساوی خط 
فقر اســت و نمی توان یک زندگی متوسطی را با حقوقی 
که دریافت می شــود، داشت، علم مدیریت منابع انسانی 
می گوید شــما هر چه پول بدهید تا زمانی که به سطح 
متوسط نرســد موجب ارتقای کیفیت نمی شود.بطحایی 
ادامه می دهد: »شــما نمی توانید رتبــه بندی را در حال 
حاضر اجرا کنید، پس اسمش را رتبه بندی نگذارید. بهتر 
است بگویید می خواهیم میانگین به حقوق همه دو ونیم 
میلیون اضافه کنیم، والســلام. چرا معلم را آزار می دهید 
که فلان مــدرک را بیاورید یا فلان مقاله را ارائه دهید و 
اشــک معلم ها را در می آورید؟ من از این که این را عنوان 
می کنم عذرخواهــی می کنم، امــا از آن جایی که رتبه 
بندی و هر طرحی مثل آن براساس اصول علمیش عمل 
نمی شــود به ضد خودش تبدیل می شود؛ یعنی به عنوان 
مثــال آمدید ۳۶ هزارمیلیارد تومان پول خرج کردید که 
انگیزه معلم بالا برود تا کیفیت آموزش بچه من و شــما 
افزایش پیدا کند، اما نه تنها افزایش پیدا نکرد، بلکه معلم 
ناراضی تر هم شد.او می گوید: »فرض کنید شما یک معلم 
بسیار فعالی بوده اید و یک معلم دیگر خیلی فعال نبوده 
اما او رفته و چند مقاله منشر کرده است اما شما این کار 
را نکرده اید و همین باعث شــده حقوق او ۲ میلیون بالا 
رود اما حقوق شــما هیچ تغییری نکرده  است، در نتیجه 
معلمی که همیشــه موفق بــوده و خانواده ها از او راضی 
بوده اند و بچه ها در کلاســش خوش حال بودند، می بیند 
که به حقوقش اضافه نشــده و معلمی که فقط یک مقاله 
نوشــته حقوقش افزایش یافته، پس اوهم از فردا شــبیه 
دیگری می شود و به جای کارکردن درست در کلاس و با 
دانش آموزان، به مقاله نویسی می پردازد، این جا می بینیم 
که این کار به ضد خودش تبدیل شــد. ۴۰ هزار میلیارد 
تومان پول کمی نیست که در این شرایط سخت، دولت 

به معلم ها تزریق کرد، اما به ضد خودش تبدیل شد«.

جامعه

اجرای آزمایشی طرح متمرکز سازی چاپ و صدور شناسنامه در ۵ استان
میثاق اختر / گروه جامعه 	

رییس سازمان ثبت احوال کشور در تشریح طرح صدور هوشمند شناسنامه نوزاد و طرح متمرکز سازی چاپ و صدور شناسنامه، گفت: در طرح متمرکز سازی چاپ و صدور شناسنامه، 
اطلاعات از دفاتر پیشخوان بصورت الکترونیک به واحد چاپ شناسنامه متمرکز در مرکز استان ها ارسال می شود و پس از کنترل و تأیید اطلاعات فرد با اسناد هویتی موجود در بانک 
های اطلاعاتی سازمان ثبت احوال کشور، نسبت به فرآیند چاپ و صدور شناسنامه اقدام خواهد شد.این طرح به منظور ارتقاء بهره وری سازمان از طریق بهبود فرآیندها اجرایی شده 
است.هاشم کارگر با اشاره به اینکه اصلاح و بهبود فرآیند صدور شناسنامه و حذف مراحل زائد، کاهش هزینه ها، افزایش کیفیت سطح نظارت بر عملکرد فرآیند اجرایی، کاهش زمان 
ارائه خدمات و ایجاد امکان مدیریت ارتباط با مشــتری در طول فرآیند از مزایای این طرح اســت، ادامه داد: طرح متمرکز سازی چاپ و صدور شناسنامه در استان های تهران، سمنان، 

قزوین، خوزستان و فارس بصورت آزمایشی مورد بهره برداری قرار گرفته است. اجرای این طرح زمینه تعویض ۳۴ میلیون شناسنامه را فراهم می کند. 

چرا طرح رتبه بندی شکست خورد؟

گزینش و رتبه بندی معلمان، سیستمی پرُ انتقاد

میلیون

مستوره نصیری / گروه جامعه

معاون پرستاری وزارت بهداشــت، از تدوین لایحه 
حمایــت مادی و معنوی از حقوق پرســتاران خبر 
داد و گفت: بســته ماندگاری پرستاران نیز در حال 
تدوین نهایی اســت.عباس عبادی افزود: به دستور 
رئیس جمهــور، لایحه حمایت از حقــوق مادی و 
معنوی پرستاران در حال تدوین است که حاکی از 
عزم دولت برای ارتقای جایگاه پرســتاران در نظام 
سلامت کشور و بهبود زندگی و معیشت این عزیزان 
است.معاون پرستاری وزارت بهداشت، بر تعهد دولت 

و وزارت بهداشت به حل مشکلات پرستاران تأکید 
کرده و خواستار همدلی و همکاری جامعه پرستاری 
برای عبور از چالش های موجود شــد.وی افزود: در 
راستای رفع چالش های پیش روی پرستاران، "بسته 
ماندگاری پرستاران" که شامل درخواست های رفاهی، 
معیشتی و تحصیلی این قشر فداکار است، نهایی شده 
و به زودی اجرایی خواهد شد.عبادی ضمن اذعان به 
وجود مشکلاتی در نظام سلامت، به دلایل مختلف از 
جمله تحریم های ظالمانه، از تلاش های دولت برای 
رفع این موانع و ارتقای کیفیت خدمات بهداشتی و 
درمانی خبر داد و با اشاره به هزینه های صرف شده 

برای آموزش نیروی انسانی، تأکید کرد که ثمره این 
هزینه ها باید رفاه، امنیت و ســلامت جامعه باشد.

معاون پرستاری وزارت بهداشت با بیان اینکه تعرفه 
گذاری خدمات پرستاری در ابتدای مسیر خود قرار 
دارد، از پویایــی و قابلیت ارتقای این قانون خبر داد 
و به رفع مشــکلات اجرایی این قانون طی دو سال 
گذشته اشاره کرد و اظهار داشت: برای اصلاح و بهبود 
مستمر این قانون آمادگی داریم.وی با تأکید بر لزوم 
پیگیری مطالبات از طریق مجاری قانونی و مدنی، از 
پرستاران خواست تا با ارائه نقدهای علمی و سازنده، 

به ارتقای فرآیندها و رفع چالش ها کمک کنند.

معاون وزیر بهداشت:

بسته ماندگاری پرستاران به زودی اجرایی می شود

علائم تحت فشار بودن عصب را بشناسید

احساس سوزن سوزن شدن 

فقدان یا کاهش  حس در یک بخش از بدن

به خواب رفتن بیشتر دست و پا

مواجهه با دردی تیز و سوزناک 

ضعف عضلانی در یک بخش از بدن

اینفوگرافیک اختصاصی

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

کودکان کار به هر قیمتی ساماندهی نمی شوند
حسن موسوی چلک، رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران  	

درباره همراهی شهرداری در ساماندهی کودکان کار باید توجه داشت 
که آیین نامه ساماندهی کودکان خیابانی را در سال ۸۴ داریم که در 
آن بهزیســتی با همکاری ۱۱ نهاد و ســازمان از جمله شهرداری ها 
مدیریــت کار را به عهده دارد و همچنیــن قانون حمایت از اطفال و 
نوجوانان را داریم که در سال ۹۹ تصویب شد و با توجه به مصادیقی 
که در این قانون اســت کودکان کار و خیابان نیز مشمولش هستند، 
آییــن نامه اجرایی مــاده ۶ این قانون مدیریت را به عهده ســازمان 
بهزیستی با همکاری حدود ۲۸ دستگاه از جمله شهرداری ها گذاشته 
است.قانون حمایت از کودکان بد سرپرست و بی سرپرست نیز بخش 
عمده کار به عهده سازمان بهزیستی گذاشته است، مسئولیتی که از 
جانب رئیس جمهور به شــهردار تهران به عنوان دستیار ویژه رئیس 
جمهور در امور مدیریت آسیب های اجتماعی داده شد، تنها به مسئله 
کودکان کار مربوط نمی شود و شامل آسیب های اجتماعی دیگر نظیر 
اعتیاد نیز می شــود. ما در کشــور ســتاد مبارزه با مواد مخدر داریم 
که زیر نظر ریاســت جمهوری اســت و در هر استان نیز یک شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر داریم و ســازمان های مختلف در این 
رابطه وظایفی را به عهده دارند و ســال ها اســت که مشغول فعالیت 
هستند.در حوزه مفاسد اقتصادی نیز متولیان متعدد و مختلفی وجود 
دارد، هنگامی تا این اندازه ســازمان های متولی داریم که بسیاری از 
آن ها نیز زیر مجموعه دولت هســتند و از طرفی دیگر شورای برنامه 
ریزی استان و کار گروه های اجتماعی فرهنگی ذیل این شورا را داریم 
به نظر نمی رســد ضرورتی برای سپردن این مسائل به شهردار تهران 
وجود داشــته باشد.بهرحال با وجود همه اقدام ها و قول هایی که داده 
شده همچنان شاهد حضور و فعالیت کودکان کار در سطح شهر تهران 
هســتیم، شهرداری تهران به این مســئله ورود پیدا کرده و در حال 
انجام اقداماتی در رابطه با ســاماندهی کودکان کار است، اما واقیت 
این اســت که تا زمانی که شــاهد فقر در جامعه هستیم برنامه های 
ســطحی و مقطعی تاثیر چندانی ندارد و بهتر اســت شهردار تهران 
برای انجام هر چه بهتر این وظیفه گزارشــی را از عملکرد دستگاه ها 
در راســتای وظایف قانونی مرتبط با تکلیفی کــه رئیس جمهور به 
عهده شــهردار گذاشته شــده تهیه کند و اسناد قانونی، عملکرد ها و 
نقاط قوت و ضعف را دربیاورد و با کمک دســتگاه ها اقداماتی را برای 
بهبود خدمات فعلی انجــام دهد.معمولا نهاد های دولتی چندان تابع 
شــهرداری که نهاد عمومی غیر دولتی اســت، نیستند و نباید توفع 
داشت دستگاه ها به صورت نهادینه شده از شهرداری ها حرف شنوی 
داشته باشــند، از طرفی دیگر دســتگاه ها محدودیت منابع دارند و 
شــهرداری می تواند ظرفیت هایش را در اختیار ســازمان ها قرار دهد 
و هنگامی که ســازمان ها نمی توانند کارهایشان را جلو ببرند به آن ها 
کمک کند، ســازمان برنامه و بودجه نیز باید منابع لازم را در اختیار 
ســازمان ها و نهاد ها قرار دهد چرا که منابع دستگاه ها محدود است و 
برای کار های دیگری تعریف شده و ممکن است در اجرای برنامه های 
این چنینی منابع کافی در اختیار نداشته باشند و در چنین شرایطی 
شــاهد نتیجه اثربخش و کاهش کودکان خیابانی نباشیم.جنس کار 
در رابطه با ساماندهی کودکان کار متفاوت است و هنگامی که جنس 
کار را خوب نشناســیم برنامه ریزی ها نیــز نتیجه نمی دهد و پس از 
مدتی هم انرژی تحلیل می رود و هم منابع هدر می رود و لازم اســت 
در ورود به این برنامه ها واقع بین تر باشیم به ویژه اینکه بخش از عمده 
از کــودکان کار به دلیل فقر اقتصــادی و برای تامین معاش خانواده 
کار می کننــد و ما نهایتا می توانیم آن ها را به ســازمان ها و نهاد های 
حمایتی وصــل کنیم که این اقدام را انجام داده ایم، اما هر ســال با 
افزایش ۳۰ درصدی مستمری ها نمی توان نیاز های این افراد را تامین 
کــرد چرا که با تورم و هزینه ها هیچ تناســبی ندارد و امســال مبلغ 
مستمری از ۷۶۰ هزار تومان به ۹۰۰ هزار تومان برای هر نفر رسیده 
و تا زمانی که نظام چند لایه تامین اجتماعی را به درســتی در کشور 

اجرا نکنیم وجود پدیده  کودکان کار چندان دور از انتظار نیست.

یادداشت

مدیر کل دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به تعریف پنج نوع پسماند 
در قانون مدیریت پســماند گفت: از میان آن ها 
پســماندهای صنعتی، ویژه و پزشــکی نیازمند 
انجــام اقدامات مضاعفی هســتند. مهدی خادم 
ثامنی  در نشســت بررســی مدیریت پســماند 
که در اداره کل محیط زیســت اســتان تهران 
برگزار شــد، در توضیح بیشــتر در این رابطه با 
اشاره به آیین نامه اجرایی قانون کاهش مصرف 
کیســه های پلاســتیکی گفت: در این آیین نامه 
استاندارد کیســه های زیســت تخریب پذیر را 
تدوین و تصویب کردیم. مدیر کل دفتر مدیریت 
پسماند ســازمان حفاظت محیط زیست اضافه 
کرد: ماده ۳ ایــن قانون درباره ممنوعیت توزیع 
رایگان کیســه های پلاســتیکی اســت که طی 
هفته زمین پاک )۳ تا ۹ اردیبهشــت( به صورت 
پایلوت در فروشگاه های زنجیره ای اجرا می شود. 
ثامنی ادامــه داد: با فرودگاه ها و شــهرداری ها 
همچنین مدیران کل محیط زیســت اســتان ها 
بــرای بهره گیــری از ظرفیت هــای آن ها برای 
اجرای این آیین نامــه رایزنی کرده ایم. مدیر کل 
دفتر مدیریت پســماند ســازمان محیط زیست 
در ادامه اظهار کرد: لازم اســت قانون مدیریت 
پســماند را اجرا کنیم چون در صورت عدم اجرا 

مردم دلسرد می شود و در صورت لزوم از مجلس 
شورای اســلامی و قوه قضاییه کمک می گیریم 
تا ممنوعیت توزیع رایگان کیسه های پلاستیکی 
محقق شــود. مدیر کل دفتر مدیریت پســماند 
ســازمان حفاظت محیط زیســت با بیان اینکه 
کیسه های زیست تخریب پذیر توجیه اقتصادی 
ندارند، خاطر نشان کرد: بهترین راه این است که 
هنگام خرید  کیســه های پارچه ای یا کیسه های 
پلاستیکی ضخیم به همراه داشته باشیم. ثامنی 
در ادامه تاکید کرد: اصناف نیز موافق عدم توزیع 
کیسه ها  این  هســتند.  پلاســتیکی  کیسه های 
به مرور تبدیل به ریزپلاســتیک و وارد زنجیره 
غذایی می شوند. مدیر کل دفتر مدیریت پسماند 
سازمان حفاظت محیط زیست درباره ممنوعیت 
توزیع کیسه های پلاستیکی در کشورهای دیگر 
گفت: پاکســتان قانونی در ایــن زمینه تصویب 
کرده اســت و بنــگلادش آن را ممنــوع کرده 
اســت در کل از ۱۸۰ کشور ر ۱۵۰ کشور توزیع 
کیســه های پلاستیکی بر اســاس قانون ممنوع 
شــده اســت. مدیر کل دفتر مدیریت پســماند 
ســازمان حفاظت محیط زیست در ادامه با بیان 
اینکه در حال حاضر توزیع رایگان کیســه های 
پلاســتیکی در کشورمان بر اساس قانون ممنوع 
اســت گفت: این قانون ضمانت اجرایی نیز دارد 
چرا که شــیوه نامه ماده ۳ نیز ابلاغ شــده است. 
ثامنی ادامه داد: وزارت صمت در شــیوه نامه و 

آیین نامه اجرایی مدیریت پســماند نتوانســته 
بــه ما کمکی کند. وی تاکید کــرد: اگر تا پایان 
هفته زمین پاک به نتیجــه مورد نظر در زمینه 
ممنوعیت توزیع کیسه های پلاستیکی نرسیم، از 
طریق قوه قضاییه اقدام خواهیم کرد. کار را الان 
فقط با فروشــگاه های زنجیــره ای آغاز کرده ایم. 
برخــی از آنان نگرانی ریزش مشــتریان خود را 
دارند. مدیر کل دفتر مدیریت پســماند سازمان 
حفاظت محیط زیســت با اشــاره به آیین نامه 
کاهش مصرف کیســه های پلاستیکی گفت: در 
این آیین نامه جایگزین کیســه های پلاستیکی، 
کیسه های کاغذی و پارچه ای است البته می توان 
کیسه های با ضخامت بیشتر را هم استفاده کرد. 
ثامنی در پایان تاکید کرد: فروشــگاه ها تعهدی 
برای توزیع رایگان کیسه های پلاستیکی ندارند و 
در حاشیه سودشان دیده می شود. ما می خواهیم 

قیمت پلاستیک در فاکتور مشخص شود.

مدیر کل دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت محیط زیست تاکید کرد؛

لزوم انجام اقدامات مضاعف برای مدیریت پسماندهای صنعتی، ویژه و پزشکی 
عاطفه کربلایی / گروه جامعه

حبیب احسنی پور / گروه جامعه
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی لرستان عنوان کرد:

صرفه جویی ۵۰۰ میلیارد تومانی حوزه آرد و نان 
در لرستان 

خــرم آباد- فائزه میردریکوندی، خبرنــگار یادگار امروز: مدیرکل 
غله و خدمات بازرگانی لرستان گفت: امروز با توجه به الکترونیکی 
شدن سیستم های تهیه و توزیع، ۵۰۰ میلیارد تومان در حوزه آرد 

و نان در لرستان صرفه جویی صورت گرفته است.
حجــت بیرانونــد،در نخســتین همایش گنــدم و نان که در ســالن 
کــرد: در  آمفــی تئاتــر اتــاق بازرگانــی خرم آبــاد برگــزار شــد، اظهــار 
حوزه هــای نرم افــزاری تلاش های خوب و موثــری صورت گرفته به 
طوری که بخش عمده چرخه سنتی، امروز به صورت الکترونیک 

و در قالب سامانه انجام می شود.
مدیــرکل غلــه و خدمــات بازرگانــی لرســتان بــا اشــاره بــه این که در 
سیســتم الکترونیــک حتــی آرد خانــه پــزی نیــز در قالــب ســامانه  
توزیع می شــود، گفت: در حوزه زیرساخت های آرد و نان وضعیت 
مطلوبــی در لرســتان داریــم، بــه طوری کــه بیــش از ۸۵۰ هــزار تــن 
ظرفیــت ذخیــره ســازی گندم داریــم، در حال حاضــر ۵۳۰ هزار تن 
ذخیره گندم کرده ایم و تلاش می کنیم در ســالجاری این ظرفیت 
کید بر این که ظرفیت ذخیره سازی  به ۶۰۰ هزار تن برسد. وی با تا
اســتاندارد گنــدم در لرســتان وجــود دارد، افــزود: در حــوزه خریــد 
گندم در ســه ســال گذشــته روند افزایشــی داشــتیم، به طوری که 
در ســال ۱۴۰۰ میــزان ۱۲۳ هــزار تن گنــدم از کشــاورزان خریداری و 
دریافت شــده اما این میزان در ســال ۱۴۰۲ به ۵۳۰ هزار تن رســیده 
اســت. بیرانونــد بــه وجــود ۲۰۰۰ واحــد نانوایــی در مرکــز شــهرها و 
روســتاهای اســتان اشــاره کرد و گفت: هم چنین ۱۳ واحد آسیاب 
بانی با ظرفیت۷۰۰ هزار تن در اســتان مشــغول به فعالیت هستند 

که این آمار معادل ۲.۵ برابر نیاز استان را شامل می شود.
مدیــرکل غلــه و خدمــات بازرگانــی بــا بیــان این که نان یــک کالای 
مقــدس اســت و در همــه ادیــان جایــگاه ویــژه ای دارد و خدمــت 
در ایــن حوزه نیز مقدس اســت، اظهار کرد: ۶۰ تــا ۷۰ درصد کالری 
و انــرژی مصرفــی مــردم مربوط به نان اســت، لذا ایــن کالا اهمیت 

بالایی دارد.

عملکرد مثبت واحد بازرسی و پاسخگویی به 
شکایات مردمی شرکت آب و فاضلاب لرستان

خرم آباد- اعظم پاپی، خبرنگار یادگار امروز: مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب لرستان گفت: سال گذشته شرکت آبفا لرستان جزو 
سه شرکت برتر در حوزه پاسخگویی به شکایات مردم معرفی شد.

کبریان با اشاره به عملکرد مثبت واحد بازرسی و پاسخگویی  یاسر ا
به شــکایات شــرکت آب و فاضلاب خبر داد و افزود: ســال گذشته 
شــرکت آبفا لرســتان جزو ســه شــرکت برتر در حوزه پاسخگویی به 

شکایات مردم معرفی شد.
به گفته وی ســال گذشــته  ۵۱۱ ملاقات عمومی چهره به چهره در 

شرکت آب و فاضلاب استان ثبت شده است.
مدیرعامل شــرکت آبفا لرســتان گفت: ســال گذشــته ۱۲۳ سامانه 
کــد دو بعــدی برای پرســنل شــرکت بــه ویــژه بخش مشــترکین در 
راســتای  ارتباط شــفاف و خدمات رســانی مطلوب به مشــترکین  
کبریان بیان کرد: سال گذشته همچنین ۱۶۶  ایجاد شــده است. ا
مورد پیگیری شــکایات  مردمی که از طریق ســامانه شــرکت آب و 

فاضلاب کشور ارجاع داده شده است.
به گفته وی ســال گذشــته همچنین از طریق ســامانه ســامد ۱۲۰ 
مــورد در خصــوص مشــکلات مــردم پیگیــری و به نتیجه رســیده 
گفــت: ســال  اســت. مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب لرســتان 
گذشته ۱۵۰ مورد تماس تلفنی مردمی با رادیو استان بررسی شده 
کبریــان بیان کــرد: ســال ۱۴۰۲، ۴۲ مورد از طریق ســازمان  اســت. ا
بازرســی اســتان بــه شــرکت آبفــا لرســتان ارجــاع داده شــده که به 

نتیجه رساندیم.

در نخستین جلسه بهبود بهره برداری شرکت توزیع نیروی برق 
استان مطرح شد؛ 

هوشمندسازی و کنترل پذیری 100 درصدی 
مشترکین کشاورزی آذربایجان غربی 

ارومیــه- مینــا اصلانی، خبرنگار یادگار امروز: نخســتین جلســه 
بهبــود بهــره برداری شــرکت توزیع نیــروی برق آذربایجــان غربی با 
حضــور مدیرعامــل، معاونین و مدیران ســتادی و مدیران نواحی 
تابعــه شــرکت؛ با هدف تشــریح اهــداف و چشــم انداز یکســاله در 

محل سالن جلسات این شرکت برگزار شد.  
 نخســتین جلســه کمیته بهبود بهره برداری شــرکت توزیع نیروی 
بــرق آذربایجــان غربــی با حضــور مدیرعامــل، معاونیــن و مدیران 
شــرکت توزیــع نیــروی برق اســتان برگزار شــد و ضمن ارائــه گزارش 
عملکرد سال گذشته توسط مدیران و معاونت ها؛ اهداف و چشم 

اندازهای شرکت برای سال 1403 بیان شد.  
مهنــدس طاهــر کیامهر در ابتدای این جلســه ضمن تبریک عید 
سعید فطر و آرزوی قبولی طاعات و عبادات همکاران؛ از خدمات 
و زحمــات یکســاله مدیــران و همــکاران ســتادی تقدیــر و تشــکر 
نموده و با بیان اینکه سال گذشته سالی پر تلاش و نتیجه بخشی 
برای شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان غربی بود؛ ابراز امیدواری 
کــرد:  امیــدوارم با همکاری و همفکری تمامی همکاران به اهداف 

شرکت در سال 1403 نیز دست یابیم. 
وی تصریــح کــرد: شناســایی نقــاط ضعــف و قــوت عملکــرد ســال 
گذشته مهم ترین امری است که جهت تعیین نقشه راه برای سال 
پیش رو باید مورد توجه تمامی مدیران قرار گیرد و ضمن تداوم و 

تقویت نقاط قوت جهت رفع نقاط ضعف باید اقدام کنند.  
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق آذربایجــان غربــی ضمــن 
قدردانی از زحمات مجموعه صنعت برق استان، به پیش رو بودن 
ایام پیک بار اشــاره و بر ضرورت آمادگی شرکت برای اجرای برنامه 
کید کــرد و گفــت: کنترل پذیــری و هوشمندســازی  هــای پیــک تا
کنتورهــای مشــترکین یکــی از اقداماتی اســت که در گــذر موفق از 
پیک بســیار موثر می باشــد که خوشبختانه شــرکت توزیع نیروی 
بــرق آذربایجــان غربــی درســال 1402 بــه همــت همــکاران در ایــن 
حــوزه بســیار خــوب عمــل کــرده و بــا هوشمندســازی کنتورهــای 
کنون  100 درصد مشترکین کشاورزی سطح استان   کشاورزی؛ هم ا

کنترل پذیر هستند.

در قالب اردوی راهیان پیشرفت صورت گرفت؛

میزبانی تاسیسات شرکت آبفا استان از ۳۴ مدرسه و دانشگاه استانهای بوشهر و فارس

 : قزوین- مصطفی مرادی، خبرنگار یادگار امروز
رییس کانون انجمن های صنفی رانندگان استان 
قزویــن گفــت: تعییــن نــرخ حمــل کالا در جاده ها 
یکی از مطالبات مهم رانندگان محسوب می شود 
کــه انتظــار مــی رود در ســال جــاری مــورد توجــه 
کشــوری قــرار  گــذاران  گیــران و سیاســت  تصمیــم 

گیرد.
کالا در  کرد: نــرخ حمــل  کبــر ســیارمه اظهــار  علی ا
جاده  طبق مصوبه شورای عالی هماهنگی حمل 

و نقل کشــور در ســال های گذشــته توافقی اعلام 
کــه بــه علــت برخــی مشــکلات امــکان پذیــر  شــد 
گــر یک تــن کالا در یک  نیســت. وی اضافــه کــرد: ا
کیلومتر از جاده های کشــور حمل شــود باید نرخ 
آن بــا لحــاظ شــرایط خــاص تعییــن شــود تــا بلکه 
بتوانیــم تمامی هزینه های حمل، ســود، ســرمایه 

کنیم. کار و نیروی انسانی را لحاظ 
ســیارمه ادامــه داد: حرفــه ای بــه عنــوان حمل و 
نقل که نقش بســزایی در توســعه اقتصادی کشور 
دارد، بایــد بیشــتر مــورد توجــه قــرار گیرد تــا اینکه 
بتوانــد در ایــن بــازار هزینــه هــای تعمیــر و خریــد 

قطعات سرپا بماند.
بــه گفته این فعال صنفــی، رانندگان خاور و تریلی 
استان قزوین با وجود درآمدهای متفاوت به یک 
شــکل حــق بیمــه پرداخــت مــی کننــد کــه همین 
مســاله منجــر بــه وضعیــت یــک بــام و دو هــوای 

پرداخت حق بیمه شده است.
رییس کانون انجمن های صنفی رانندگان استان 
کــردن راننــدگان بعــد از  کــرد: بیمــه  قزویــن بیــان 
کار در ســال ۸۰ بــه اجــرا درآمــد  تصویــب قانــون 
و آییــن نامــه اجرایــی آن نیــز بــه ســازمان تامیــن 
اجتماعــی ارجــاع شــد تــا در نهایــت ۲۷ درصــد از 
حداقــل دســتمزدی که ســالانه شــورای عالــی کار 

اعــلام می کنــد در ۱.۶ ضــرب شــده و مبنــای بیمه 
گیرد. کارگران قرار 

ســیارمه ادامه داد: در رابطه با بیمه تکمیلی بعد 
راه  وزارت  مطالبــات،  ارایــه  و   ۹۸ ســال  وقایــع  از 
تصمیــم گرفــت کــه رانندگان نیــز از بیمــه تکمیلی 
کنــون بیمــه دانــا ایــن  بهــره منــد شــوند کــه هــم ا
مساله را به عهده گرفته و کلیه رانندگانی که بیمه 
تامیــن اجتماعــی دارنــد، مشــمول بیمــه تکمیلی 

هستند.
وی با بیان اینکه در بخش رانندگان کالا و مســافر 
راننــده وجــود  و ۵۰۰  هــزار  قزویــن ۱۲  اســتان  در 
دارد، گفــت: تعــداد راننــدگان وانــت بــار و کامیون 
داران نیــز در اســتان افزایــش یافته و هــر کدام که 
کارت هوشــمند داشته باشند نیز از بیمه تکمیلی 

بهره مند خواهند شد.
این فعال صنفی با بیان اینکه رانندگان مطالبات 
زیــادی دارنــد، ادامــه داد: ایــن شــغل فرسایشــی 
موجب بیماری های جســمی مثل دیسک کمر تا 
ناراحتــی های داخلی می شــود و رانندگان ناوگان 
عمومــی بــا اینکه به تمــام اقتصاد کشــور خدمات 
ارایه می دهد، اما هیچ اختیاری در قیمت گذاری 
قطعات تعمیری نداشته و هیچ خدمات حمایتی 

نیز دریافت نمی کند.

بوشــهر- زینب اشــکن پــور، خبرنــگار یــادگار امروز: 
نخســتین نشســت چهره به چهره شــهردار، معاونین 
و مدیران شــهرداری با شــهروندان بوشــهری در سال 
جــاری، در دفتــر مدیــر منطقــه یــک شــهرداری بنــدر 

بوشهر برگزار شد.
کــه در محــل ســاختمان شــهرداری  ایــن دیــدار  در 
منطقــه یــک و بــا حضور شــهردار برگزار شــد، حســین 
حیدری شــهردار بوشــهر مســائل مطرح شــده توسط 

شهروندان این منطقه را در حضور معاونان و مدیران 
شهری پیگیری و برای رفع این مشکلات اقدام کرد.

کیــد بــر لــزوم رفع  شــهردار بوشــهر در ایــن دیــدار بــا تا
مســائل و مشــکلات شــهروندان در چهارچوب قانون 
و در ســریع ترین زمــان ممکن، تصریح کــرد: از وظایف 
بــا  خوش اخلاقــی  و  صــدر  ســعه  داشــتن  مدیــران، 
شــهروندان در راســتای پیگیــری مطالبــات بــه حــق 
آنهاست و این کار باید در سریع ترین زمان و به عنوان 

یک خدمتگزار صورت گیرد.
گفتنی اســت، در این نشســت عــلاوه بر شــهردار بندر 
بوشــهر، مدیر منطقه یک شهرداری، معاون خدمات 
شهری، معاون شهرسازی، رییس اداره بازرسی، مدیر 
ارتباطــات و امــور بین الملــل، مدیــر اداره تشــخیص 
ک و جمعی  وصــول و درآمد، مدیر حقوقی، مدیر املا
حضــور  شهرســازی  و  درآمــد  حــوزه  کارشناســان  از 

داشتند. 

رییس کانون انجمن های صنفی رانندگان استان قزوین :

ج شود کالا از حالت توافقی خار خ حمل  باید نر

با حضور در شهرداری منطقه یک؛ 

اولین دیدار چهره به چهره شهردار بوشهر با شهروندان در سال جاری برگزار شد 

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان:

برق ناحیه صنعتی مربچه تامین شد

تعویــض  امــروز:   یــادگار  خبرنــگار  هزاریــان،  شــهرام  اهــواز- 
هــادی خطــوط انتقــال بــرق 132کیلوولــت مــارون اصلی-مربچه 

درخوزستان انجام شد
گفــت: بــا هــدف  مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان 
افزایــش امــکان انتقال تــوان و تامین برق ناحیــه صنعتی مربچه، 
کیلوولــت مــارون اصلــی ـ  هــادی )ســیم( یــک مــدار از خــط 132 
مربچه با هادی پرظرفیت تعویض شــد. بــه گزارش روابط عمومی 
شــرکت برق منطقه ای خوزستان، علی اسدی بیان کرد: عملیات 
تعویــض هــادی یــک مــدار از خــط 132 کیلوولــت مــارون اصلی   - 
مربچه با هادی دریک پرظرفیت شامل تأمین تجهیزات، نصب و 
سیمکشی به طول 16 کیلومتر مدار به پایان رسید و برق دار شد.

مدیر باغبانی جهاد کشاورزی گلستان مطرح کرد: 

 افزایش ۱۰ برابری تولید و اشتغال 
با توسعه کشت گلخانه ای

جهــاد  باغبانــی  مدیــر  امــروز:  یــادگار  خبرنــگار  آذری،  گــرگان- 
کشــاورزی گلســتان، گلخانه هــا را یکــی از محافظــان آب در دوران 
خشکســالی دانســت و گفــت: کشــت گلخانــه ای علاوه بــر کاهــش 

قابل توجه مصرف آب، میزان تولید و اشتغال را ۱۰ برابر می کند.
 نویدرضــا فراهانــی اظهــار کــرد: تولید در گلخانــه ۱۰ برابــر تولید در 
فضای باز است از سویی دیگر این نوع کشت ارزش افزوده خوبی 

به همراه دارد.
محصــولات  صادرات محــور  رویکــرد  دلیــل  بــه  داد:  ادامــه  وی 
گلخانــه ای بــا رونــق این نوع کشــت، امــکان صــادرات محصولات 
کشــاورزی بــه کشــورهای منطقه فراهم شــده و ســود خوبی عاید 

گلخانه داران می شود.
مدیــر باغبانی جهاد کشــاورزی گلســتان بــه توســعه گلخانه ها در 
گلســتان اشــاره کــرد و توضیح داد: سیاســت توســعه گلخانه های 
کشــور مبتنی بــر مطالعاتی بود که توســط وزارت جهاد کشــاورزی 
در اواســط دهه ۹۰ انجام شــد و براساس آن پس از تصویب هیات 

دولت، توسعه کشت گلخانه ای در کل کشور کلید خورد.
فراهانی با اشــاره به اینکه در ســایه کمک های دولت، محصولات 
کشاورزی از فضای باز به فضای زیرپوشش گلخانه منتقل شدند، 
بیــان کرد: گلســتان به دلیل برخــورداری از اقلیم هــای متفاوت از 
جمله مناطقی اســت که برای توسعه کشت گلخانه ای شناسایی 
شــده و در راســتای آن دولــت برای توســعه گلخانه هــا در مناطق 
مستعد، اعطای تسهیلات و صدور مجوز به متقاضیان کمک کرد.
وی به حمایت های جهاد کشاورزی از متقاضیان احداث گلخانه 
اشــاره کرد و توضیح داد: انجام هر فعالیتی نیاز به دانش و تجربه 
دارد لــذا علاقه منــدان بــه ایــن حــوزه بایــد از حداقــل اطلاعــات و 

دانش در حوزه کشت گلخانه ای برخوردار باشند.
مدیر باغبانی جهاد کشاورزی گلستان حداقل مساحت مورد نیاز 
برای احداث گلخانه در روستاها را چهار هزار متر مربع زمین اعلام 
کــرد و گفــت: حداقل ســه هزار متــر مربع از زمین باید زیر پوشــش 

گلخانه ای برود.

استاندار فارس: 

سعدی، زبان هویت انسان مسلمان ایرانی است
شــیراز- توانایــی، خبرنگار یــادگار امروز: محمد هــادی ایمانیه ، 
به مناسبت یک اردیبهشت روز بزرگداشت سعدی شیرازی پیامی 
بدین  صادر کرد: در بخشــی از پیام اســتاندار فارس آمده اســت: 
یادروز ســعدی شــیرازی موسم گرامیداشت انســان است؛ چرا که 

سعدی، زبان هویت انسان مسلمان ایرانی است.
یادروز ســعدی شــیرازی موسم گرامیداشت انســان است. چرا که 
ســعدی، زبان هویت انســان مسلمان ایرانی اســت، شرف انسان 
را در همراهــی و همــدردی می داند و همه را به عشــق، این عنصر 

وحدت بخش و کیمیای کامیابی فرا می خواند.
چه آن گاه که عشق معبود ازلی را نغمه ساز می شود که »به جهان 
خرم از آنم که جهان خرم از اوست، عاشقم بر همه عالم که همه 
عالم از اوســت« چه آن زمان که عشــق این جهانی را باز می نماید 
کــه »یــاد دارم کــه در ایــام جوانــی گــذر داشــتم بــه کویــی و نظر با 
رویی…« و چه آن گاه که عشــق خود را خلاصه می کند در دوســتی 
گر  حضرت محمد مصطفی )ص( و خاندان ایشــان که »ســعدی ا
عاشــقی کنــی و جوانــی، عشــق محمد بــس اســت و آل محمد« و 
اســتادی که ســخن فارســی را به مصدری نشــانده که هر صاحب 
، به  ذوقــی را بــه هــوای برخــورداری از شــهد کلام و شــیوایی گفتار

فارسی آموزی بر می انگیزد.
که بــه نیکی  در آســتانه نخســتین روزهــای اردیبهشــتی فارس 
گرامی داشــت ایشــان را به جان نشــانده است شایسته  افتخار 
می دانم بهترین تبریک و عرض خجســته باد خود را پیشــکش 
گرانمایــهٔ  وطنــان  هــم  خاصــه  جهــان،  زبانــان  فارســی  همــهٔ 

سازم. خویش 
باشــد که تک تک ما در پاسداشــت گنجینهٔ بی بدیل زبان و ادب 

پارسی، سهم خود را بکوشیم و بهرهٔ خود را دریابیم.
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اصفهان- مریم مومنی، خبرنگار یادگار 
امــروز: مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش 
اصفهــان درآئیــن برگــزاری جشــن بــزرگ 
عیــد فطرخانواده هلدینگ پتــرو پالایش 
اصفهان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
شــهدای حمله اســرائیل به کنســولگری 
ایــران در دمشــق بــه ایــن مســئله اشــاره 
داشــت کــه قطعــا ایران بــا پاســخ قاطع و 
ســخت جــواب ایــن حملــه تروریســتی را 
بــا  . دکترمحســن قدیــری،  داد  خواهــد 
اشاره به اینکه باید درتمامی سنین برای 
خانــواده هــا و فرزندان پرســنل و کارکنان 
برنامه های فرهنگی و اجتماعی داشــته 
باشیم گفت:برای ارتقاء سطح سلامت و 
بهره منــدی خانواده ها و کارکنــان اقدام 
بــه احداث باشــگاه شــماره ۲ بــرای مجزا 
نمودن ورزش بانوان از آقایان نموده ایم .

وی با اشــاره به ضــرورت راه انــدازی انواع 
ورزشــی  درســالن  ورزشــی  هــای  رشــته 
شــهرک شــهید محمــد منتظــری بــرای 
اســتفاده خانــواده ها گفت: مــا در زمینه 
کارکنان  ارتقــاء تحصیلــی دانــش آمــوزان 
نیــز برنامــه هــای زیــادی داریــم از جمله 
احداث هنرســتان فنی و حرفه ای است 
تــا ان شــالله در آینــده از این ظرفیت ها و 

تخصص ها استفاده کنیم .
پالایــش  پتــرو  هلدینــگ  مدیرعامــل 

اصفهــان ، با اشــاره بــه ضــرورت توجه به 
شــعار امسال که به عنوان “جهش تولید 
با مشــارکت مردم” نامگذاری شده است 
گفــت: باید در این ســال به رشــد تولید و 
مشــارکت هــای مردمی بهــای وافــر داده 
شــود ،رشــد تولید زمانی حاصل میشــود 
کــه مدیریت، ســرمایه گذاری  و اســتفاده 
ازفنــاوری و تکنولــوژی هــای بــه روز دنیــا 
داشــته باشــیم که همه این ها ســه راس 

مهم برای مدیریت است.
گــذاری  کــرد: امــروز ســرمایه  وی تصریــح 
 ۶٫۲ و  هســتیم  انجــام  حــال  در  خوبــی 
میلیارد یوروپروژه در پالایشــگاه اصفهان 
تعریــف کــرده ایم ، انــواع تکنولــوژی های 
مجموعــه  بــه  و  خریــداری  را  روزدنیــا 
پالایشگاه اصفهان وارد کرده ایم . علیرغم 

کــه دررابطــه بــا  تمامــی صحبــت هایــی 
تحریــم ها می شــود اما ما همه ایــن ها را 

پشت سر گذاشته ایم .
دکتــر قدیــری با اشــاره بــه اینکــه آموزش 
کــرده ایــم تــا بتوانیــم  مدیــران را شــروع 
فرهنگ مدیر پروری را در کشــور توســعه 
دهیم افزود: با تغییرات فراوان میدیریتی 
که در مجموعه داشــته ایم مدیران قوی 
داریم که مهمترین بخش تولید ، سرمایه 
گــذاری وآوردن تکنولــوژی هــا به وســیله 

مدیران توانمند در حال انجام است .
وی با اشــاره به اینکه در طی ۲ سال قبل 
کنــون بــه دنبــال انجــام برنامــه ریــزی  تا
استراتژیک در پالایشگاه اصفهان بوده ایم 
تا بتوانیم به اهداف خودمان تا سال ۱۴۰۵ 
تا ۱۴۰۷ دســت یابیم  افزود:خوشــبختانه  

تمامی طرح هایمان را علیرغم تحریم ها 
به انتها خواهیم رســاند و بــا تمامی توان 
طرح هــا را در کوتاهترین مــدت به پایان 

می رسانیم .
مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان 
،همچنین به این مسئله اشاره داشت که 
به زودی شــعبه دوم پالایشــگاه اصفهان 
را درهرمــزگان راه انــدازی خواهیــم کــرد تا 
بتوانیم به منابع دریا و خشکی دسترسی 
داشــته باشــیم . وی با اشــاره به اینکه ما 
قصد داریم با برنامه ای استراتژیک جزو ۸ 
پالایشــگاه برتر منطقه قرار گیریم افزود:با 
اجــرای برنامــه هــای درازمــدت در ایــن 
شــرکت مــی خواهیم جــزو ۱۰ شــرکت برتر 

دنیا قرار گیریم .
دکتــر قدیــری، بــا اشــاره بــه اینکــه نقش 
موفقیــت  در  کارکنــان  هــای  خانــواده 
بدیــل  بــی  اصفهــان  پالایشــگاه  هــای 
ســهامداران  آورده  افزود:تمامــی  اســت 
بــرای تکمیــل طــرح هــای زنجیــره ارزش 
در پالایشــگاه اصفهــان اختصــاص داده 
میشود ، امسال واحد تصفیه نفت سفید 
را راه انــدازی خواهیم کرد که این طرح با 
سیســتم تماما ایرانی راه انــدازی خواهد 
کــه  گــذاری مــا ایــن اســت  شــد؛ هــدف 
دیگر طرح های پالایشــگاه را با ۹۵درصد 

تجهیزات ایرانی تکمیل نماییم.

مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان عنوان کرد:

ح های پالایشگاه اصفهان با تجهیزات ایرانی    تکمیل طر

، خبرنگار  - زینب اشــکن پور بوشهر
تاسیســات  میزبانــی   : امــروز یــادگار 
شــرکت آبفــا اســتان از ۳۴ مدرســه و 
دانشــگاه اســتانهای بوشــهر و فارس 

در قالب اردوی راهیان پیشرفت
ایــن  توضیــح  در  عالــی  ابوالحســن 
خبــر اظهــار داشــت : در قالب اردوی 
و  آمــوزی  دانــش  پیشــرفت  راهیــان 
کز مختلفــی از جمله  دانشــجویی مرا
ســایتهای آب شــیرین کن نــور ویژه و 
مپنــا در بوشــهر ، ســایت آب شــیرین 
کنــگان و مرکز پایش آب  کن نــور ویژه 
و فاضلاب استان بوشهر مورد بازدید 

گرفتند . قرار 
وی بیــان کــرد : در ویــژه برنامــه های 
از  بیــش  پیشــرفت  راهیــان  اردوی 
از  آمــوز  دانــش  و  دانشــجو  هــزار   ۳

اســتان  فاضــلاب  و  آب  تاسیســات 
کردند . بوشهر بازدید 

فاضــلاب  و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
اســتان بوشــهر تصریح کــرد : خارج از 
استان نیز ۱۵۰ دانش آموز دبیرستان 

فرهنگ شــیراز از ســایت آب شــیرین 
کن نور ویژه بوشهر بازدید داشتند .

بازدیدهــای   : داد  ادامــه  عالــی 
دانشــجویی و دانــش آمــوزی در مــاه 
های اخیر به کانونی برای ارائه برنامه 

های آموزشی و فرهنگ سازی شرکت 
آبفا اســتان بوشهر تبدیل شده است 

.
دانــش  و  دانشــجویان   : افــزود  وی 
کامــل بــه وضعیت  آمــوزان بــا تســلط 
منابع آبی کشــور سفیری شایسته در 
حوزه آب هســتند کــه این ظرفیت به 
شــکلی قابــل توجــه ای  بــرای ترویــج 
فرهنــگ مصرف بهینــه آب بکارگیری 

شده است .
از دیگــر اهــداف   : کــرد  عالــی اظهــار 
محوری ایــن بازدیدها اطلاع رســانی 
در  دولــت  شــاخص  دســتاوردهای 
کــه  حــوزه آب و فاضــلاب اســت چــرا 
اســتان بوشــهر در ســه ســال اخیــر و 
در دولت مردمی دستاوردهای قابل 

توجهی در این حوزه داشته است .
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کریس کلمن، ســرمربی ۵۳ ســاله اهل کشور ولز در 
حال حاضر بدون تیم اســت و مشــکلی برای امضای 
قرارداد با تراکتور تبریز ندارد. از باشــگاه تراکتور خبر 
می رســد که آن ها گزینه موردنظر خود را پیدا کرده و 
توانســته اند با کریس کلمن بــرای مدت ۱.۵ فصل به 
توافق برســند و این سرمربی اهل کشور ولز قرار است 
به زودی رسماً در کسوت سرمربی تراکتور تبریز معرفی 

شود.
ë از لیگ برتر انگلیس تا لالیگا۲ و سوپرلیگ یونان

کریس کلمن، ســرمربی ۵۳ ســاله اهل کشور ولز در 
حال حاضر بدون تیم اســت و مشــکلی برای امضای 
قرارداد با تراکتور تبریز ندارد. او که حدود ۲۰ ســال 

از فعالیتش در کســوت سرمربی می گذرد، بعد از آنکه 
در قامت بازیکن در تیم فولام انگلیس بازنشست شد، 
در نقش مربی و ســپس سرمربی در این تیم کارش را 
پیش برد و بیشــتر تجربه ســرمربیگری کلمن هم در 
تیم فولام است که او توانســته ۱۷۶ بار روی نیمکت 
این تیم انگلیسی بنشیند و تجربه سرمربیگری در لیگ 
برتر انگلیس را به دست آورده است.کلمن بعد از ۴ سال 
فعالیت در نقش ســرمربی فولاد، راهی لالیگا۲ اسپانیا 
شد و هدایت رئال سوسیه داد را پذیرفت و بعد از آن هم 
در تیم های کاونتری انگلیس، لاریسا یونان، ساندرلند 
انگلیــس، هبئی چین و آترومیتــوس یونان در نقش 
ســرمربی کار خود را دنبال کرد. آترومیتوس، آخرین 

تجربه سرمربیگری کریس کلمن بود که او در ۶۱ بازی 
روی نیمکــت تیم یونانی حضور پیدا کرد و توانســت 
میانگین ۱.۱۳ امتیاز از هر مســابقه را در کارنامه خود 

ثبت کند که آمار ویژه ای محسوب نمی شود!
ë ۵ سال و ۵۰ بازی سرمربیگری در ولز

ســرمربی ۵۳ ســاله در کنار تجربــه فعالیت ۷ تیم 
باشگاهی، تجربه ۵ سال فعالیت در نقش سرمربی تیم 
ملی ولــز را هم در کارنامه خود دارد. او در رقابت های 
مختلف از جمله انتخابی جام جهانی و یورو در کسوت 
سرمربی ولزی ها کار خود را پیش برد و در ۵۰ مسابقه، 
توانست ۱۹ برد همراه تیم ملی ولز به دست آورد و ۱۸ 
باخت و ۱۳ تساوی هم در کارنامه او دیده می شود که 
آمار پرنوســانی اســت و یکی از تجربیات مهم کلمن، 
همکاری با ســتاره هایی مانند گرت بیل و آرون رمزی 

است.
ë !کلمن، مرد بدون جام

کریس کلمن کــه به زودی به تبریز ســفر می کند تا 
قرارداد ۱.۵ ســاله خود را با سرخ پوشــان تبریزی به 
امضا برســاند، بعد از جان توشــاک، دومین سرمربی 
اهل کشور ولز در تاریخ لیگ برتر خواهد بود. توشاک 
روزهای خوبی را در تبریز پشت سر نگذاشت و هواداران 
تراکتور دل نگــران تکرار این خاطرات با کریس کلمن 
هســتند. نقطه تاریک کارنامه سرمربی ولزی، ناتوانی 
او در کســب جام در طول ۲ دهه فعالیتش در عرصه 
سرمربیگری بوده و باید دید بعد از شروع به کار رسمی 
کلمــن در فوتبال ایران، او چه عملکــردی را از خود 
در کسوت ســرمربی تراکتور تبریز به جای می گذارد 
و آیا مدافع ســابق تیم های سوانسی، کریستال پالاس، 
بلکبــرن و فولام می تواند به حســرت تراکتوری ها در 
مســیر کسب عنوان قهرمانی در لیگ برتر پایان بدهد 
و اولین جام دوران سرمربیگری اش را در فوتبال ایران 

به دست می آورد یا خیر.

ورزش - سلامت

بمب بزرگ تراکتوری ها ؛ 

 سرمربی سابق گرت بیل در راه تبریز

پرسپولیس در یکی از حساس ترین بازی های 
هفته بیست و چهارم در آبادان موفق به برتری 
سه بر صفر برابر صنعت نفت شد . این پیروزی 
پرگل برای سرخ پوشان در حالی به دست آمد 
که با توجه به شــرایط جدول و حضور آبادانی 
ها در قعر اینگونه به نظر می رســید که شاید 
پرسپولیسی ها به زمین سفت برخورد کنند  اما  
بر خلاف پیش بینی ها ، شــاگردان اوسمار در 
یک بازی هجومی و مالکانه این تیم را در خانه 

به سه گل از پیش رو برداشتند.

پرســپولیس در نیمه اول در قیقه 8 خیلی زود روی 
ســانتر عالیشاه و ضربه سر دانیال اسماعیلی فر به گل 
رسید ، بازی در نیمه نخست با همین نتیجه به پایان 
رسید . در نیمه دوم نفتی ها در خانه به دنبال جبران 
نتیجه و کســب امتیاز بودند و حملات زیادی را روی 
دروازه پرســپولیس طرح ریزی کردنــد اما به جایی 

نرسیدند .
در دقیقه 66اورونوف توپ را گرفت و به ترابی رســاند 

و پاس خوب او را عیسی آل کثیر با یک شوت سرکش 
وارد دروازه صنعت نفت کرد و بالاخره در دقیقه 71 و 
از روی نقطه پنالتی حسین کنعانی مدافع پرسپولیس  
با فریب دادن پیام پارســا دروازه بــان صنعت نفت ، 
با پای راســت توپ را خلاف جهت به ســمت راست 
خودش زد.گلزنی دو بازیکن خوزســتانی پرسپولیس 
یعنی عیســی آل کثیر و حســین کنعانی کار را تمام 
کرد. صنعت نفت در دقایق پایانی یک موقعیت خیلی 
خوب داشــت که تیرک دروازه و مدافع پرســپولیس 

اجازه گلزنی را ندادند.
پرســبپولیس پانزدهمیــن بــرد خــود را در یکی از  

قاطع ترین پیروزی هایشان جشن گرفتند ،   آن ها در 
این بازی 70درصد مالکیت بازی را در اختیار داشتند 
،  با نرخ 2/20 امید به گل ، 15شــوت و 639پاس با 
دقت 91درصد یک بازی برتر را به نمایش گذاشتند .

امیررضا رفیعی دروازه بان جوان پرسپولیســی ها در 
چهارمین حضورش در درون دروزاه سرخ ها  چهارمین 
کلین شیت خود را ثبت کرد ،  گرچه عملکرد سازمان 
دفاعی پرسپولیس به گونه ای است که پرسپولیس در 
هر بازی به راحتی موقعیت نمی دهد اما عملکرد این 
دروازه بــان به گونه ای بوده کــه نه تنها خلا علیرضا 
بیرانوند احســاس نشــده بلکه نوید روزهای خوبی را 

برای رفیعی در درون دروازه پرسپولیس می دهد .
ثبات یکی از محورهای کاری مربی برزیلی پرسپولیس 
است ، او به ترکیبش دست نمی زند ف  اوسمار سعی 
می کنــد با همان فرمول برنده برانکــو جلو برود ،  او 
ثابت کرده اسســت به فرمول و قانون  دســت نزدن 
بــه ترکیب تیم برنده کاملا اعتقاد دارد ، اوســمار در  
ده بازی که در لیگ و حذفی هدایت پرســپولیس را 
بر عهده داشــته است ،  هشــت برد و یک مساوی و 
یک باخت کســب کرده است ، این کارنامه برای مرد 
برزیلی که برای اولین بار بعنوان سرمبی هدایت تیمی 
را عهده دار شــده است یک  آمار فوق العاده است که 
خیلی زود مدیران تیم را به ســمت تمدید قرارداد او 

ترغیب کرده است .
نمایش های هجومی و نتایج درخشــان پرسپولیس با 
اوســمار حالا آن ها را بیخ گوش اســتقلال و نکونام 
بعنــوان مدعی قهرمانی قرار داده اســت ، هر دو تیم 
موقعیت مناســبی برای قهرمانی دارنــد ، این هفته 
اســتقلال باید در تبریــز به مصاف تراکتــور برود و 
پرســپولیس در خانه از سپاهان پرمهره پذیرایی کند 
، نتایج این هفته شــاید تا حدودی وضعیت جدول را 
مشــخص کند اما آنچه به نظر می رسد این است که 
سرنوشت قهرمانی به روزهای آخر کشیده خواهد شد 
در بازی های باقی مانده استقلال برابر تیم های تراکتور  
ذوب آهن، فولاد، نساجی، گل گهر و پیکان قرار خواهد 
گرفت و پرسپولیس نیز با سپاهان ،  نساجی، هوادار، 
استقلال خوزستان، شمس آذر و مس رفسنجان بازی 

خواهد داشت.

یک فوق تخصص خون و ســرطان با بیان این 
کــه هموفیلی یک بیماری ارثی وابســته به 
جنسیت اســت، گفت: این بیماری در مردان 
بروز می کند و زنــان دارای ژن معیوب، فقط 

ناقل بیماری هستند.

بنابر اعلام دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، دکتر 
الناز عطایی - فوق تخصص خون و ســرطان بالغان 
ضمن گرامیداشت ۱۷ آوریل مصادف با ۲۹ فروردین 
ماه روز جهانــی هموفیلی گفت: حدود ۳۰ درصد از 
مبتلایان به این بیماری دارای جهش جدید هستند 

و مادر آن ها نیز ناقل بیماری نبوده است.
وی از تظاهرات بیماری به خصوص در نوع شــدید 
آن به علایمــی نظیر خونریزی در مفصل، بافت های 
عمقی و نســج نرم عضلانی، داخل حفــرات و مغز 
اشاره کرد و گفت: میزان و شدت خونریزی و علایم 
آن بســته به کمبود ســطح فاکتور انعقادی در افراد 

مختلف متفاوت است.
عطایی با اشاره به علت بروز بیماری گفت: این افراد 
بــه علت نقص ژنتیکــی دارای کمبــود فاکتورهای 
انعقادی ۸ و ۹ هســتند که این کمبود فاکتور علت 

اصلی بروز تظاهرات بالینی خونریزی دهنده است.

ë انواع هموفیلی
وی خاطرنشــان کرد: هموفیلی بــه دو گروه عمده 
تقســیم می شــود که تظاهرات بالینــی آنها تفاوت 
زیادی با هــم ندارد. نــوع اول، هموفیلی A یا فرم 
کلاسیک بیماری اســت که ۸۰ درصد موارد ابتلا را 
شامل می شــود و به علت کمبود فاکتور هشت بروز 
می کنــد؛ نوع  دوم نیز هموفیلی B اســت که بر اثر 
کمبــود فاکتور ۹ بروز می کند. بیشــتر مبتلایان به 
هموفیلی در جهــان از نوع هموفیلــی A یا همان 

کمبود فاکتور هشت هستند.

ë میزان شیوع
این فوق تخصص خون و ســرطان بالغان خاطرنشان 
کــرد: بیمــاری هموفیلی در همه گروه هــا و نژادها 
مشاهده می شــود و میزان شیوع بیماری در جوامع 
مختلف یک در هر ۱۰ هزار مرد گزارش شده است.

وی با بیان اینکه تقریبا ۴۴ درصد از موارد اختلالات 
بــدو تولد خونریزی دهنده در ایران از نوع هموفیلی 
اســت، گفت: پیش از جنگ جهانی دوم مبتلایان به 
هموفیلی به ویژه نوع شدید یا sever بیماری، امید 

به زندگی محدودی داشتند.
 اما پس از پیشــرفت های ایجاد شده در حوزه انتقال 
خون برای درمان این بیماران از پلاسما استفاده شد 
که باعث کشف کرایوپرســپتات غنی شده با فاکتور 

هشت و پیشرفت در درمان این بیماران شد.

به گفته دکتر عطایی، با تولید پروتئین های نوترکیب 
فاکتور هشــت و فاکتــور ۹ از ســال ۱۹۹۰ تحول 
عظیمی در درمان بیماران هموفیلی رخ داد که منجر 
به افزایش طول عمر، ارتقای کیفیت زندگی و کاهش 

احتمال انتفال عفونت در این افراد شد.
این اســتادیار دانشــگاه یادآور شــد: در صورتی که 
بیمــاران هموفیلی تحت درمان مناســب توســط 
هماتولوژیســت قــرار گیرنــد که شــامل دریافت 
درمان های پیشگیرانه اولیه یا پروفیلاکسی برای بالا 
نگه داشتن مداوم ســطح فاکتورهای انعقادی است 

طول عمر قابل قبولی خواهند داشت.

ë تشخیص بیماری
بــه گفتــه عطایی فرد، کودکــی کــه دارای علایم 
خونریزی دهنده و ســابقه فامیلی بیماری خونریزی 
دهنده است، حتما باید از نظر هموفیلی مورد بررسی 
قرار گیرد که با انجام تســت های غربالگری انعقادی 

مثل  PT-PTT-INR شروع می شود.
وی افــزود: در این افراد به خصوص در نوع شــدید 
بیماری که ســطح فاکتور زیر یک درصد است و نوع 
متوسط که ســطح فاکتور یک تا شش درصد است، 
شاهد افزایش زمان PTT هستیم که با اندازه گیری 
ســطح فاکتورهــای ۸ و ۹ و بررســی های ژنتیکی 
تشــخیص بیماری صورت می گیــرد و بعد از تایید 

تشخیص اقدامات درمانی باید بلافاصله شروع شود.

ë بررسی های ژنتیکی قبل از تولد
این فوق تخصص خون و ســرطان بالغان بیمارستان 
شــهید مدرس به افراد دارای سابقه خانوادگی ابتلا 
به هموفیلــی تاکید کرد: قبل از اقــدام به بارداری 
و حیــن بارداری حتما بررســی های ژنتیک لازم در 
ایــن خصوص را انجام دهند تــا وضعیت ناقل بودن 
یا نبودن مادر مشخص شــود و در مورد فرزندآوری 

تصمیم گیری مناسب انجام شود.
وی افزود: در حین بــارداری نیز در هفته ۱۰ تا ۱۲ 
با انجام نمونه برداری از پلاســنتا می توان جنین را 

از نظر این بیماری و وجود ژن معیوب بررسی کرد.

ë درمان هموفیلی
عطایی فرد با اشاره به شیوه درمان این بیماری گفت: 
درمان بیمــاران هموفیلــی A و B معمولا پس از 
تشخیص و تعیین سطح فاکتور خونی با پروتئین های 
نوترکیب فاکتور هشــت یا ۹ به صورت تزریق دو یا 
سه بار در هفته بر اســاس وزن بیمار و سطح و نوع 
فاکتور شــروع می شــود. البته در موارد اورژانسی و 
خونریزی های تهدیــد کننده حیات، درمان متفاوت 

از شرایط عادی و stable است.

ë توصیه های مهم به مبتلایان هموفیلی
این فوق تخصص خون و ســرطان بالغان بیمارستان 
شــهیدمدرس تاکیــد کرد کــه بیمــاران مبتلا به 

هموفیلی همواره باید نکات زیر را رعایت کنند:
توجــه همیشــگی به نشــانه های مخفی و آشــکار 
خونریزی مثــل درد مفصل، تورم مفاصل و عضلات، 

احساس درد قفسه سینه و شکم و سردرد
تحت نظــر و در ارتباط نزدیک بــودن با یک مرکز 

هماتولوژی که در زمینه هموفیلی فعال است
انجام معاینات و غربالگری های روتین

شروع درمان در اســرع وقت براساس نوع هموفیلی 
و سطح فاکتور

انجام مشــاوره فوق تخصصی هماتولوژی در صورتی 
که ایــن بیماران نیاز به جراحــی اورژانس یا الکتیو 

داشته باشند
خــودداری از مصــرف خودســرانه دارو به خصوص 
داروهای مختل کننده عملکرد پلاکت مثل آسپرین 

برای کنترل درد

محدودیــت فعالیت هــای بدنی و ورزشــی بیمار و 
اجتناب از اموری که احتمال ضربه و تروما به بیمار، 

زیاد است
ضرورت آگاهی خانواده بیمار با عوارض بیماری

به گفتــه عطایی فرد، خانواده هایــی که فرزند مبتلا 
به هموفیلی دارند بایــد با تمام عوارض این بیماری 
کاملا آشــنا باشــند و آگاهی کافی نسبت به علایم 
خطر داشته باشــند و نشانه های شــروع خونریزی 
نظیر درد، تورم و قرمزی مفصل و عضلات، ســردرد، 
درد قفســه ســینه، عدم حرکت مفصل و بی قراری 
کودک را بشناسند. این استادیار دانشگاه یادآور شد: 
بروز خونریزی های مکــرر در داخل مفصل منجر به 
دفورمیتی )تغییر شــکل( اندام در کودک می شود و 

حرکت اندام را دچار مشکل می کند.
وی ارتباط تنگاتنگ والدین کــودک بیمار با مراکز 
هموفیلــی و هماتولوژیســت های فعــال را ضروری 
دانســت و در راســتای افزایش آگاهی خانواده ها در 
خصــوص این بیماری و عــوارض آن به لزوم اجرای 
برنامه های آموزشــی جامع توســط صدا و ســیما و 
مراجع بهداشــتی و درمانی)در خصــوص عوارض، 
نشــانه ها، نحوه به ارث رســیدن و علایم هشــدار 
دهنده، راه هــای جلوگیری از انتقال این ژن معیوب 

به نسل های بعدی در خانواده( اشاره کرد.
عطایی فرد همچنین بر شــروع درمان ســریع بیمار 
به محض تشــخیص این بیماری تاکید کرد و گفت: 
دسترسی به مراکز هموفیلی و فاکتورهای نوترکیب 
در کشور مطلوب است و پیشرفت های خوبی نیز در 
این زمینه و فرایندهای حساســیت زدایی)به دنبال 
مصرف طولانی مدت فاکتور( صورت گرفته اســت. 
همچنین برنامه های منســجمی در این زمینه وجود 
دارد که اصول پروفیلاکســی و تشــخیص زودرس 
و درمان به موقع را شــامل می شــود. این استادیار 
دانشــگاه، افزایش سهولت دسترســی همه بیماران 
هموفیلی بــه امکانات، تجهیــزات و داروهای مورد 
نیــاز در اقصی نقاط کشــور را ضروری برشــمرد و 
گفــت: با توجه به ماهیت تهدیــد کننده حیات این 
بیماری به خصوص در شــرایط اورژانســی و تروما و 
تصادفات، دسترسی سریع و آســان این بیماران به 
مراکز تخصصی و فوق تخصصی بسیار ضروری است 
و امیدواریــم بیش از پیش به دغدغه ها و چالش های 
این افراد رســیدگی شــود. این فوق تخصص خون 
و ســرطان بالغان در پایان خاطرنشــان کرد: تحقق 
این مــوارد ارتباط تنگاتنگی با افزایــش برنامه ها و 
سمپوزیوم های آموزشی و اطلاع رسانی های جامع در 
مورد هموفیلی دارد که در ســایه همکاری نهادهای 
مختلف آموزشی و بهداشتی، درمانی و سایر ارگان ها 
و ســازمان های دولتــی دخیل در تهیــه امکانات و 

داروهای مورد نیاز میسر می شود.

سلامت

پرسپولیس بیخ گوش استقلال ، نفت نزدیک تر به سقوط

شکست سنگین برزیلِ فیک برابر شاگردان مرد بزریلی  

هموفیلی؛ بیماری وابسته به جنس
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عباس دارایی/ اختصاصی یادگارامروز

درخشش دوباره شهاب زاهدی در ژاپن

مهاجم ایرانی تیم آویســپا فوکوئوکا 
دوباره موفق شد برای تیمش در لیگ 

ژاپن گلزنی کند.
هفته نهم رقابت های جی لیگ ژاپن 
با برگزاری چند دیدار روز گذشــته 
برگزار شــد که در یکــی از بازی ها 
آویســپا فوکوئوکا به دیــدار جوبیلو 
ایواتا رفت که این دیدار با تساوی ۲ 

بر ۲ به پایان رسید. 
شهاب زاهدی هر دو گل تیمش را در این دیدار به ثمر رساند تا به درخشش 
در این فصل ادامه داده باشد و شمار گل هایش را در جی لیگ به ۵ گل برساند. 
هر دو گل تیم جوبیلو ایواتا را نیز ریو گرماین مهاجم آمریکایی - ژاپنی به ثمر 

رساند تا با ۹ گل زده در صدر جدول گلزنان قرار داشته باشد. 
او هفته قبل نیز توانســته بود مقابل سانفرس هیروشیما تک گل تیمش را در 

جریان تساوی یک بر یک به ثمر برساند.
در حال حاضر آویسپا فوکوئوکا با ۱۱ امتیاز از ۹ بازی در رده سیزدهم جدول 
رده بندی لیگ ژاپن قرار دارد و تیم های ســرزا اوزاکا و سانفرس هیروشیما به 

ترتیب در رده های اول و دوم قرار دارند.

تیم لبنانی نقره داغ شد

رای FIBA به سود نماینده بسکتبال ایران 

فدراســیون جهانی  انضباطی  کمیته 
بسکتبال در منطقه آسیا، تیم الریاضی 
لبنان را با جریمه سنگین تنبیه کرد.

آخرین بــازی از مرحلــه نیمه نهایی 
سوپر لیگ بســکتبال غرب آسیا در 
لیگ منطقه ای غرب آســیا، در حالی 
میــان تیم های الریاضی و ســاجس 
لبنان برگزار شــد که درگیری ایجاد 
شده میان هواداران این دو تیم، پای 
کمیته انضباطی فدراســیون جهانی بسکتبال )FIBA( را به این رقابت ها باز 

کرد؛ اتفاقی که تا حدودی به سود نماینده بسکتبال ایران تمام شد.
FIBA منطقه آســیا در خبر خود اعلام کرد علاوه بر جریمه نقدی، باشگاه 
هواداران افراطی )الترا فنز( تیم الریاضی لبنان، به مدت یک سال از حضور در 
سالن مسابقات محروم هستند. یکی از هواداران افراطی الریاضی نیز به مدت ۵ 
و یکی دیگر از آن ها هم به مدت ۲ سال، از حضور در بازی های این تیم برای 

تشویق محروم خواهند بود.
ضمن اینکه طبق خبری که فدراسیون جهانی بسکتبال در منطقه آسیا منتشر 
کرد، باشگاه الریاضی لبنان باید مبلغ ۵۰۰۰۰ فرانک سوئیس یا معادل آن به 

دلار آمریکا را به صورت جریمه نقدی پرداخت کند. 
با توجه به ایــن موضوع که تیم الریاضی لبنان در فینال غرب آســیا حریف 
شــهرداری گرگان از ایران است، نماینده ایران این شانس را دارد که در نبود 
خیل عظیمی از هواداران الریاضی، نتیجه خوبی را در بازی های خراج از خانه 

مقابل این تیم کسب کند.

دانشمندان هشدار دادند

قبل از خواب آب ننوشید

دانشــمندان هشدار دادند که قبل 
از خواب آب ننوشــید زیرا ممکن 
برای سلامتی  اســت خطر جدی 

باشد.
به نقل از هلث، دانشمند برجسته 
خواب هشــدار داده است که نباید 
قبل از خــواب آب بنوشــید زیرا 
در واقع می توانــد منجر به طیف 
وسیعی از مشکلات سلامتی شود.

اشــلی هاینزورث، توضیــح داد در حالی که باید در طــول روز هیدراته 
باشید، نوشیدن بیش از حد آب قبل از خواب می تواند ایده بدی باشد.

نوشیدن آب قبل از خواب می تواند الگوی خواب شما را مختل و در واقع 
سیســتم ایمنی بدن شما را ضعیف کند. این متخصص گفت که ساعت 
داخلی بدن ما عملکردهای مختلفی را کنترل می کند که شــامل میزان 

مایعات بدن ما نیز می شود.
آب رســانی زودتر در روز برای اطمینان از اینکه بدن شــما زمان کافی 
برای پردازش مایعات و کاهش احتمال اختلالات در طول شــب را دارد، 
بسیار مهم است اما وی هشــدار داد که نوشیدن آب زیاد قبل از خواب 
باعث می شــود کلیه های شما ادرار بیشــتری تولید کنند و شب هنگام 

برای رفتن به سرویس بهداشتی بیدار شوید.
ایــن مورد می تواند چرخه طبیعی خواب شــما را مختل کند که به نوبه 

خود در دراز مدت به سلامت شما آسیب می رساند.
اشلی همچنین هشــدار داد که وقفه در هنگام خواب می تواند از خواب 
عمیقی که بدن شــما برای ســلامت ذهنی و جســمی به آن نیاز دارد 

جلوگیری کند.
وی افزود: اختلال مداوم در چرخه خواب ما، به ویژه در طول شب تهدید 
جدی برای ســلامت کلی ماست و منجر به افزایش استرس، اختلال در 
عملکرد شــناختی، ضعف سیســتم ایمنی و حتی افزایش خطر ابتلا به 
بیماری های مزمن مانند مشــکلات قلبی عروقی و دیابت شود. زمان آن 
رســیده است که به خاطر رفاه خود اســتراحت بدون وقفه را در اولویت 

قرار دهیم.
اشــلی بهترین زمان از روز برای مصرف آب را بیان کرد: هیدراتاســیون 
خود را از صبح زود شــروع کنیــد و مصرف آن را در طول روز ثابت نگه 
داریــد. به این ترتیب، کمتر احســاس نیاز به جبران آب بیش از حد در 

بعد از ظهر خواهید داشت.
وی همچنین کاهش مصرف مایعات را با نزدیک شــدن به زمان خواب 
پیشــنهاد کرد و گفت: در ۲ ســاعت منتهی به زمــان خواب، به تدریج 
مایعــات مصرفی خود را کاهش دهید. این عملکرد به بدن شــما زمان 

کافی برای پردازش مایعات را می دهد.
همچنین توصیه شده است که قبل از خواب از مصرف کافئین خودداری 
کنید زیرا می تواند خواب شــما را مختل کند. این نوشــیدنی  به  عنوان 
دیورتیک )ادرارآور( عمل می کند و تولید ادرار را افزایش می دهد. توصیه 
می شود مصرف آن را به خصوص در ساعات قبل از خواب محدود کنید.
اشــلی همچنین تاکید کرد که چقدر مهم است که روال خوب نوشیدن 

آب برای بهینه سازی چرخه خواب خود ایجاد کنید.
او گفت: ایجاد روتین هیدراتاســیون مطابق با ریتم بدن شــما کلیدی 
است. به تشنگی به خصوص در اوایل روز به سرعت واکنش نشان دهید 
زیــرا باعث یکنواختی مصرف و کاهش مصرف بیش از حد قبل از خواب 

می شود.

خبر

کوتاه از سلامت
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یکشنبه 2 اردیبهشت ماه 1403 
نفت و انرژیشماره 1520

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: 
اگر کســی بخواهد در پروژه های انرژی 
باشد  همکاری و ســرمایه گذاری داشته 
باید از طریق هلدینگ ها انجام شود یعنی 
مردم می توانند در گروه های فعالیتی که 
چندیــن شــرکت را در دل خود دارند و 
هر کدام از این شرکت ها بخشی از فرایند 
پروژه را به انجام می رسانند؛ سرمایه گذای 
کرده و سهام شان را خریداری کنند و یا 
بنوعی در آن شرکت ها مشارکت مستقیم 

داشته باشند. 
رضا پدیدار ، در ارزیابی ســرمایه گذاری 
مردمــی در صنعت نفت اظهار داشــت: 
باتوجــه بــه وزن کمی و کیفــی بالای 
پروژه هــای نفتی یعنی بــه لحاظ میزان 
نیاز به ســرمایه  و نــوع تخصص به نظر 
نمی رسد که ســرمایه های خرد مردم در 
باشد  اثرگذار  نفتی  ســرمایه گذاری های 
و علی الاصــول طرح های حفظ ســطح 
نگهداشــت و یا توسعه ای صنعت نفت از 
نظر مطالعــات اولیه، اجرای عملیات و تا 
برنامه ریزی  بــه  نیاز  بهره برداری  مرحله 
دقیــق دارد و مهم تر اینکه بخش زیادی 
از تامیــن منابع مالی طرح های توســعه 

نفــت ارزی اســت که عمــلا آن بخش 
از ســرمایه های ریالــی مــردم کــه در 
پروژه هــای نفتی تبدیل بــه منابع ارزی 
شــود تا پروژه ها را تامین ســرمایه کند؛ 
نمی توانــد برای مردم جذاب باشــد زیرا 
میزان بازدهــی که توســط پروژه ها به 
ســرمایه گذاران داده می شــود بر اساس 
مقررات داخلی و ریالی است بنابراین در 
صورتی که تبدیل پــول به ارز و بازدهی 
به ریال باشد برای سرمایه گذاران انگیزه 
لازم را ایجــاد نمی کنــد.وی تاکید کرد: 
اگر کســی بخواهد در پروژه های انرژی 
باشد  همکاری و ســرمایه گذاری داشته 
باید از طریق هلدینگ ها انجام شود یعنی  
مردم می توانند در گروه های فعالیتی که 
چندیــن شــرکت را در دل خود دارند و 
هر کدام از این شرکت ها بخشی از فرایند 
پروژه را به انجام می رسانند؛ سرمایه گذای 
کرده و سهام شان را خریداری کنند و یا 
بنوعی در آن شرکت ها مشارکت مستقیم 
داشته باشند، در مجموع هلدینگ ها منابع 
را روی هم بگذارنــد و پروژه ها عملیاتی 
شود در غیر این صورت مشارکت مردمی 
روی طرح های زیرســاخت و یا طرح های 

اجرایی و عملیاتی حوزه انرژی برای مردم 
جذاب نیست.

عضو کمیســیون انرژی اتــاق بازرگانی 
گفت: طرح های پایین دســتی که عمدتا 
شرکت های در برگیرنده محصولات نهایی 
حــوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی 
است مستثنی هستند، یعنی برای مردم 
و ورود ســرمایه بخش خصوصی جذاب 
اســت، زیــرا ســرمایه گذاری در اجرای 
طرح هــای پایین دســتی صنعــت نفت 
ســرمایه کوچک نیــاز دارد و قابل انجام 
است، مثلا ســرمایه گذاری ها بین یک تا 
۱۰۰ و نهایتا ۵۰۰ میلیارد تومان اســت 
اما در حوزه بالادست و حتی میان دست 
حداقل از ۱۰۰۰ میلیــارد تومان به بالا 
نیاز به ســرمایه اســت که همه این رقم 
ریالی نیســت، مثلا اگر بناست در بخش 
حفاری باشد این نسبت ۴۰ به ۶۰ ارزی-
ریالی اســت و یا بهره بــرداری از چاه ها 
۳۰-۷۰ ارزی- ریالــی اســت، بنابراین 
بایــد در حوزه  ســرمایه گذاری مردمی 
طرح های پایین دســتی مثل پالایشگاه و 
پتروشــیمی و شرکت های توزیع فراورده 

باشد.

ثبــت ۱۷۰.۲ میلی متر بــارش در ۲۰۴ 
روز ابتدایی سال آبی جاری )اول مهرماه 
۱۴۰۲ تا ۳۱ شــهریور ماه ۱۴۰۳( نشان 
می دهد که میزان بارش ها نسبت به آمار 
نرمال )متوسط  مدت مشابه ســال های 
آمار ۵۵ساله( کاهشی ۱۶درصدی داشته 

است. 
بر اســاس آمارهای منتشر شده از سوی 
سازمان هواشناسی کشور، از ابتدای سال 
آبی جاری )شــروع مهــر ۱۴۰۲( تا ۲۵ 
ابتدایی  امســال )۲۰۴ روز  فروردین ماه 
ســال آبی جاری( در مجمــوع ۱۷۰.۲ 
میلی متر بارش در کشور ثبت شده است.

میزان بارش های سال آبی جاری نسبت 
به بارش های ۲۰۳.۱ میلی متری در مدت 
مشابه سال های نرمال )متوسط آمار ۵۵ 

ساله( کاهشی ۱۶ درصدی داشته است.
همچنیــن میزان بارش های ســال آبی 
جاری در مقایســه با بارش های ۱۷۸.۱ 
میلی متری ســال آبی گذشته در مدت 
افتی چهار درصدی  نشان دهنده  مشابه، 
در بارش های امسال نسبت به بارش های 
ســال آبی قبل از آن اســت که ســالی 

کم بارش محسوب می شود.

تنها استانی که افتی بیش از ۵۰ درصدی 
در میزان بارش ها نســبت به ســال های 
نرمال داشــته، استان هرمزگان است که 
کاهشی ۵۳ درصدی در میزان بارش های 
این اســتان به ثبت رسیده است. پس از 
آن، استان های بوشــهر، فارس و کرمان 
به ترتیب با کاهشــی ۴۴ درصدی، ۴۲ 
درصدی و ۳۸ درصدی بیشترین میزان 

افت بارش ها را داشته اند.
همچنین در اســتان های ایلام، گلستان، 
همدان، آذربایجان شــرقی و آذربایجان 
غربی، رشــد بارش ها به میــزان ۱۰ تا 
۲۶ درصد در ســال آبی جاری نسبت به 
میانگین آمار درازمدت به ثبت رســیده 

است.

یکــی از راه هایی که برق ایران می تواند از آن 
طریق به اروپا برسد، کشور ترکیه است، باتوجه 
به مذاکــرات و برنامه ریزی های صورت گرفته 
تبادل برق ایران و ترکیــه وارد فاز عملیاتی 
شده و اکنون مذاکرات برای رسیدن برق ایران 

به اروپا در جریان است.

ترکیــه اکنون یکی از مصرف کنندگان بزرگ برق در 
منطقه اســت و علاوه بر آن از امکان انتقال انرژی به 
اروپا نیز برخوردار اســت که این موضوع زمینه برای 
تبادل انرژی میان دو کشــور را به لحاظ اقتصادی به 
شــدت توجیه پذیر می کند. یکی از ویژگی های مهم 
صنعت بــرق ایران تفاوت قابل توجــه میان ظرفیت 
تولید و مصرف در دو فصل زمســتان و تابستان است 
که همین موضوع زمینه را برای تبادل برق با کشــور 
ترکیه به عنوان یکی از همسایه های راهبردی کشور 

توجیه پذیر می کند.

ë چند پروژه برای رسیدن برق ایران به اروپا
اواســط فروردین ماه، وزیر نیروی جمهوری اسلامی 
ایــران با وزیر انرژی و منابــع طبیعی ترکیه دیداری 
داشتند و در این دیدار اعلام شد که تبادل برق ایران 
و ترکیه وارد فاز عملیاتی شده است. با عملیاتی شدن 
تبــادل برق ایران و ترکیه، برق ایران در مســیر اروپا 
هم قرار گرفته است، آنطور که محمد اله داد - معاون 
انتقال و تجارت خارجی شــرکت توانیر به ایسنا گفته 
برنامه ریزی و اقدامات لازم برای صادرات برق به اروپا 
انجام شده، دو پروژه »ایر« و »آگیر« برای ارتباط بین 
ایران و روسیه در دست اقدام است و از طریق ترکیه 

نیز امکان صادرات برق وجود دارد.

وی  بــا بیان اینکه امکان صادرات برق به اروپا در فاز 
اول با تاسیســات موجود بدون اینکه شبکه را تقویت 
کنیم تا ۳۰۰ مگاوات از مسیر آذربایجان و ارمنستان 
تبادل برق با روســیه وجود دارد و با تقویت خطوط 
پروژه ایر تا ظرفیت ۱۰۰۰ مگاوات نیز امکان صادرات 
و واردات وجود خواهد داشت، گفت: اجرای این طرح 
زمان بر اســت به دلیل اینکه شــبکه هایی که احداث 
می شوند در سه کشور نیازمند ایجاد سرمایه گذاری و 
برنامه ریزی بوده و باید موضوعات دیپلماسی برطرف 

شود.
به گفته معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر 
زمــان دقیق اجرای این طرح بســتگی بــه اراده آن 
کشــورها دارد که آیا تمایل دارند این کار به سرعت 
انجام شــود و یا ممکن است اولویت کشور آذربایجان 

در شرایط کنونی این موضوع نباشد. بعد از سنکرون 
ترکیه امکان اتصال برق بین ایران و اروپا فراهم شده 
و درحــال حاضــر از طریق ترکیه مــی توانیم ۴۰۰ 

مگاوات را صادر کنیم که عملیاتی است.

ë  به دنبال ایجاد الزامات قانونی برای صادرات برق
به اروپا هستیم

آنطور که به نظر می رسد دولت برای توسعه تبادلات 
برقــی خود مصمم اســت و مذاکرات برای رســیدن 
بــرق ایران بــه اروپا به طــور جدی انجام می شــود. 
مجتبی اکبــری - رئیس مرکز بین الملل و هماهنگی 
دیپلماســی وزارت نیرو در خصوص آخرین وضعیت 
سنکرون برق ایران و ترکیه و صادرات برق به اروپا از 
آن طریق، به ایسنا گفت: در تلاش هستیم با استفاده 

از خط بک توبک وان خوی بتوانیم تا دو ماه آینده کار 
را پیش ببریم و اکنون در حال مذاکره هستیم.

وی افزود: به دنبال این هســتیم که الزامات قانونی را 
هماهنگ کنیم.

ë تبادل برق ایران چقدر است؟
ایران با حدود ۹۳ هزار مگاوات ظرفیت منصوبه یکی 
از کشورهای بزرگ تولیدکننده برق در منطقه است و 
در حال حاضر با تمام کشورهایی که مرز خاکی دارند، 
تبادل انــرژی انجام می دهد. ایــن موضوع در حالی 
است که از سه کشور شــمالی آذربایجان، ارمنستان 
و ترکمنســتان واردات و به سه کشور عراق، پاکستان 
و افغانســتان صادرات برق انجام می شود. همچنین با 
کشــور ترکیه تبادل دوطرفه یعنی هم صادرات و هم 

واردات انجام می شود.
سیاست کشور در تبادل برق بر محور تراز صفر دنبال 
می شــود، بر این اســاس در مواقعی که مازاد تولید 
وجود دارد، برق به کشــورهای هدف صادر می شود و 
در زمان کمبود آن که بیشتر در فصل گرم سال است، 

واردات صورت گیرد. 
در این سیاســت با توجه به تفاوت ســاعت شرعی، 
روزهای تعطیلی و اوج بار موضوع واردات تعادل پیدا 
می کند )ترکیه روزهای شنبه و یکشنبه تعطیل است 
و ایران پنجشــنبه و جمعه و بر این اســاس و پیک 
ایران و ترکیه نیز بــا یکدیگر تفاوت دارد(. مطالعاتی 
در حال انجام است که اتصال الکتریکی به کشور قطر 

میسر شود.
درحال حاضر مجموع تبادل الکتریکی که میان ایران 
و همسایگان انجام می شــود بیش از ۳۰۰۰ مگاوات 

است.

سرمایه گذاری مردمی در نفت؛ 

 از خرید سهام هلدینگ ها تا مینی ریفاینری ها 
افت ۱۶ درصدی بارش ها 

نسبت به میانگین ۵۵ سال اخیر 

تبادل برق ایران و ترکیه وارد فاز عملیاتی شده است

برق ایران در چند قدمی اروپا

آگهی مفقودی
 125K0138585 برگ سبز خودروی پژو مدل 1402 به شماره موتور
و شــماره شاســی NAANA15EXPH930764 و شماره پلاک 
923ص 94 ایران 31 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

صادرات نفت ایران رکورد شش سال اخیر را شکست

فتح قله های نفتی  

منتشــر  گزارش های  اســاس  بر 
شــده در هفته های جاری، تولید 
و صادرات نفت ایران افزایش پیدا 
کرده و به بالاترین میزان خود در 

شش سال اخیر رسیده است.
جدید،  نفتی  تحریم هــای  اعمال 
برنامه ای اســت که دولت آمریکا 
بعــد از حمله موشــکی ایران به 
اسرائیل برای آن درنظر دارد. بعد 
از حمله مســتقیم ایران در ۲۶ فروردین ســال جاری با بیش از حدود 
صدها پهپاد، موشــک کروز و بالســتیک، دولت آمریکا به دنبال اعمال 
تحریم های جدیدی برای صادرات نفت ایران اســت تا علاوه بر جبران 
حمله ایران به اســرائیل، بتواند از این طریق کشــور را تحت فشار قرار 

دهد.
اما خبــری که در روزهای اخیــر درباره میزان صــادرات نفت ایران و 
افزایش آن منتشر می شود، بســیار مهم است و حکایت از مقاوم شدن 

ایران در برابر تحریم های نفتی دارد.
هفته گذشته بود که اوپک گزارشی منتشر کرد مبنی بر افزایش میزان 
تولید نفت ایران در ماه مارس و اینکه جایگاه سوم تولیدکننده نفت بعد 
از عربستان و عراق، همچنان توســط ایران حفظ شده است. طبق این 
گزارش ایران در ماه مارس با افزایش ۲۸ هزار بشکه ای تولید نفت، تولید 

خود را به سه میلیون و ۱۸۸ بشکه نفت دور روز ارتقا داد.
حالا تنها بعد از گذشــت چند روز بار دیگر گزارشــی منتشــر شده از 
روزنامه فایننشــال تایمز که در آن به افزایش صادرات نفت ایران اشاره 
می کند. این رزنامه نوشته است که صادرات نفت ایران به بالاترین میزان 
در ۶ سال گذشــته رســیده و ۳۵ میلیارد دلار درآمد برای این کشور 

داشته است.
همچنین این روزنامه در گزارش خود با اســتفاده از داده های شــرکت 
تحلیل انرژی ورتســکا، اظهار کرده اســت که تهران در ۳ ماه اول سال 
جاری میلادی به طور متوسط روزانه یک میلیون و ۵۶۰ هزار بشکه نفت 
صــادر کرده که عمده آن به چین بوده اســت. این رقم بالاترین میزان 
از ســه ماهه سوم سال ۲۰۱۸ به این سو به شمار می رود. علاوه بر این، 
فرناندو فریرا از گروه انرژی موسســه آمریکایی راپیدان نیز در این باره 
گفت اســت: ایران هنر دور زدن تحریم ها را پیدا کرده و صادرات آن به 

دو میلیون بشکه نزدیک شده است.
با وجود اینکه ایران در اوایل ســال هایی که مــورد تحریم های ظالمانه 
آمریــکا قرار گرفته بود، وضعیت نامناســبی در زمینه تولید و صادرات 
نفــت را تجربه کرد، حالا در این روزها به عنوان ســومین تولیدکننده 
نفت در بین کشــورهای عضو اوپک، وضعیت صادرات خود را نیز بهبود 
بخشیده است. به طوری که این موضوع با واکنش های بسیاری از سمت 

کشورهای دیگر همراه بوده است.

پول نیروگاه ها نقدی پرداخت می شود 

وزیر نیرو با بیان اینکه وزارت نیرو گام اول اجرای برنامه هفتم توســعه 
را محکم برداشــت، گفت: بر اساس قانون برنامه هفتم و به دنبال اصلاح 
نظام مالی صنعت برق از این پس تمامی شرکت های توزیع نیروی برق، 
انرژی موردنیاز خود را از بورس انرژی خریداری خواهند کرد و در قالب 
این ســازوکار هزینه خرید برق از نیروگاه هــا به صورت نقدی پرداخت 

می شود. 
" علی اکبر محرابیان" در نشســت مشترک با مدیران ارشد صنعت برق 
کشــور با تاکید بر لزوم تســریع در فرایند اصلاح نظام مالی و اقتصادی 
صنعت برق کشــور گفت: یکی از مشــکلات کلیدی صنعت برق کشور 
در دهه های گذشــته نبود نظام مالی مبتنی بر نظام بنگاه داری در این 
صنعت بود که منجر به تولید فراوان بدهی می شــد و این مسئله فرایند 

توسعه در صنعت برق را نیز با اشکالات فراوانی رو به رو کرده بود.
وی افزود: با توجه به اختیاراتی که برنامه هفتم توســعه و دیگر قوانین 
بالادستی به وزارت نیرو داده است، باید نظام های مالی شرکت های فعال 
در صنعت برق به گونه ای اصلاح شــود تا شــرکت ها بر اساس سازوکار 
نظام بنگاه داری و اصول حاکمیت شــرکتی مســیر توسعه خود را طی 
کنند و از روند های گذشــته که موجب انباشت بدهی در این شرکت ها 
می شــد، فاصله بگیرند.محرابیان با بیان ایــن که مطابق با برنامه هفتم 
توســعه باید میزان معاملات خارج از بازار عمده فروشی صنعت برق به 
۶۰ درصد برســد، گفت: وزارت نیــرو گام اول را در اجرای برنامه هفتم 
محکم برداشت و در سال ۱۴۰۳ این بند را محقق کرد؛ مطابق این اقدام 
شرکت های توزیع و مشــترکان بالای یک مگاوات از این پس باید برق 
مورد نیاز خود را از طریق بورس انرژی و در یک فضای شــفاف و کاملًا 

رقابتی خریداری کنند.
وزیر نیــرو پرداخت نقدی پول به نیروگاه ها در ســاز و کار جدید را از 
محاســن اجرای این طرح عنوان کرد و افزود: در گذشته به دلیل اینکه 
پرداخت هزینه فروش برق به نیروگاه ها با تاخیر فراوانی انجام می شــد، 
عمــلًا نیروگاه ها در فرایند توســعه و مدیریت امور جاری با مشــکلات 
فراوانی رو به رو می شدند که در روش جدید این مشکل برطرف خواهد 

شد.

خبر
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   افقی :
1 - سرود، شنیدن

2 - باشگاه
3 - یک عامیانه، یك خودمانیپیامبران و انبیا

4 - رنگ ناخن، زینت ناخن، خانه ســنگ پشــتآغوز، شیر غلیظی است 
که تا ســه الی چهار روز بعد بعد از تولدت می آید، اولین ترشح غده 

سینه ی مادر بعد از تولد است و منبع سرشاری از پروتئین
5 - تختــه ضخیــم بلند، تخته های بریده شــده از تنه درخت ســطح، 

چهره، مایه پیشرفت بعضی ها
6 - منافق، ریاکار، اهل نفاقرهبر حزب

7 - شلوار جین، قدم یکپا، ژنرال جنگهای انفصال رنگین کمان
8 - حقه گوسفند قربانی

9 - درخت مخروطی شکلی که همیشه سبز است، زن بلند قدضربه سر
10 - سر شب . شبانگاه

11 - رب النوع

عمودی :

1 - یلدا درهم
2 - زود باور، کودن واحمق

3 - نابینانشانه مفعولی، علامت مفعول بی واسطه
4 - نخست، ابتدای هر چیز، آغاز، مقام قهرمانیناودان

5 - تلخ، پیمانه ، اندازه ، شماره و حساب ، گذشتن بر چیزییکبار
6 - زن گندم گون تخته نوشتاری، سنگ نبشته

7 - اردوگاهجنبش
8 - ساکن محله، شایسته، مقیمفرزند

9 - شماردنخوردنی متعجب، تنها
10 - چشم

11 - برگه دریافت کالا، در قبال دریافت کالا می دهند
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آگهی مفقودی
شناسنامه مالکیت سواری پراید تیپ جی ال ایکس آی به رنگ نقره ای متالیک مدل 1388 به شماره 
 S1412288235473 پلاک 162 د 64-ایران46 به شماره موتور 2871507به شماره شاسی

متعلق به ناصر آقاجانی چماچائی مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
سندکمپانی و شناسنامه مالکیت سواری پراید مدل 1383 به رنگ سفید شیری روغنی به شماره 
 S1412283212939 پلاک 989 ق 44-ایران56 به شماره موتور 00667925 به شماره شاسی

متعلق به مهرداد محافظ کار ابدی مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
موتور:  شماره  به  روغنی  قرمز  رنگ  به   1398 مدل   ITM سیستم   475 تراکتور  کمپانی  برگ  و  سبز  برگ 
MT4A2W1561G و شماره شناسایی: N3HKTAD2CKEV00337 و شماره پلاک: ایران 19 _ 611 ک 

35 به نام علیرضا امیری فرزند علی اکبر به کدملی 3259178511 صادره از صحنه مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
برگ کمپانی پژو 405 مدل 1389 به رنگ نقره ای_متالیک به شماره موتور: 12489240301 و شماره 
شاسی: NAAM11CA1BR462038 و شماره پلاک : ایران 67 _ 872 و 13 به نام محمدرضا اعظمی 
کتابونچه فرزند حمید به کدملی 1272429490 صادره از اصفهان مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: مدیریت مصــرف بالای انرژی 
که هم اکنون مســئله مهمی برای کشــور ما است با استفاده از 

ابزارهای هوش مصنوعی می تواند اصلاح شود. 
زینب قیصری، کارشناس اقتصادی، با اشاره به مشکلات مصرف 
بی رویــه انرژی در ایران گفت: راهکارهای ســنتی برای کنترل 
مصرف انرژی مثل افزایش قیمت یا ســهمیه بندی، راهکارهایی 
است که دارای تبعات اجتماعی و اقتصادی است و باید به سمت 

راهکارهای نوین رفت.
قیصری افزود: اول باید توجه داشــت که کنترل مصرف انرژی، 
در چارچوب توســعه پایدار تعریف می شود. امروز مفهوم توسعه 
پایدار در ســطح جهانی پذیرفته شده و سازمان ملل متحد 17 

هدف را به منظور رسیدن به توسعه پایدار ارائه کرده است.
به گفته وی، توســعه پایدار دارای سه بعد اقتصادی،اجتماعی و 
محیط زیســتی است. برای رسیدن به توسعه پایدار باید بتوانیم 
در تولید، توزیع و مصرف انرژی از هوش مصنوعی استفاده کنیم.

این کارشــناس اقتصادی، در ادامه به استفاده از ابزارهای هوش 
مصنوعــی بــرای کنترل مصرف انــرژی اشــاره و تصریح کرد: 
فرآینــدکاوی یکی از ابزارهای هوش مصنوعی اســت که از آن 
می تــوان زمان و هزینــه فرآیندها را تقلیــل داده تا فرایندها 
چابک شده و در حداقل زمان و با کمترین هزینه صورت پذیرند 
پس می تــوان از این ابزار در فرآیندهای تولید، توزیع و مصرف 

استفاده نمود و حداکثر بهره وری را حاصل کرد.
قیصری ادامه داد: از طرفی از داده کاوی می توان در پیش بینی 
مصــرف انرژی با دقت بالا بهره برد و مدل هایی را طراحی نمود 
که با استفاده از آنها بتوان مدیریت موثری برای این فرآیندهای 

اصلی داشته باشیم.
وی با تاکید بر اینکه عصر کنونی عصر فناوری اطلاعات اســت 
و در آینده نه چنــدان دور حاکمیت مطلق فناوری اطلاعات را 
خواهیم داشــت، گفت: باید بتوان با استفاده از فناوری اطلاعات 

و ابزارهای آن مدیریت بهینه محصولات نفت و گاز را داشت.
قیصری افــزود: از طرفی در آینده نه چنــدان دور در خیلی از 
مشاغل به خاطر استفاده از هوش مصنوعی نحوه کار تغییر کرده 
یا از بین می روند. لازم است از هم اکنون برای این مسئله فکری 
نمود و دانشــجویانمان را تجهیز به ابزارهای هوش مصنوعی در 
هر رشته ای بنماییم به طوری که از قافله جهانی عقب نمانند. 

کارشناس اقتصاد مطرح کرد:

استفاده از هوش مصنوعی
 برای کاهش شدت مصرف انرژی در ایران
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بافت های تاریخی ایران همچون فرش دستبافت 
ایرانــی از زیبایی و اصالــت برخوردارند. اما 
سالهاست که سوداگران و سودجویان شهری، 
وحدت و یکپارچگی بافت های تاریخی ایران را 
از بین برده اند و از یک بافت منسجم، سالم و 
دست نخورده صرفا یک لکه و رد تاریخی به جا 

گذاشته اند. 

»محمدمهدی کلانتری« مدرس دانشگاه و پژوهشگر 
دکتری مرمت بناهای و بافتهای تاریخی که از ســال 
۱۳۹۷ پویــش نجات بافت های تاریخــی ایران را به 
راه انداخته اســت، می گوید: درحال حاضر بافت های 
تاریخی کشور وضعیت مناسبی ندارند. در شرایطی که 
هستیم که حفظ بافت تاریخی با حفظ یکپارچگی آن 
برای مسئولان و مدیران شهری معنایی ندارد. متاسفانه 
این اتفاق در شرایطی رخ می دهد که میراث فرهنگی 
نیز آنطــور که باید از تمامیت بافت های تاریخی دفاع 
نمی کند. چنانچه وقتی اثری در بافت تاریخی یک شهر 
تخریب می شود میراث فرهنگی در وهله اول بررسی 
می کند که این اثر ثبتی اســت یا خیر؟ و در صورت 
نبودن اثر در فهرســت آثار ثبتی تخریب آن را اشکال 
نمی داند و واکنش نشــان نمی دهد این درحالی است 
که میراث فرهنگی نباید نگاه تک بنایی به بافت های 
تاریخی کشور داشته باشد. چراکه این نگاه، حفاظتی 

نیست. 
ë  بافت های تاریخی شــبیه فرش دســتبافت

ایرانی هستند
دبیر پویش نجات های بافت تاریخی کشــور، اصالت 
بافت های تاریخی کشــور را همانند فرش دستبافت 
ایرانــی می داند. به گفته او، بافت های تاریخی فراتر از 
یک بنا هستند که شامل شریان ها، کوچه ها، ساباط ها 
و گذرهای ارتباطی می شود درست مثل فرش ایرانی! 

او می گوید: شــما نمی توانید شمسه فرش ایرانی را به 
عنوان مهمترین قســمت فرش ببرید و در قاب قرار 
دهیــد و راجع به فرش ایرانی صحبت کنید و بگویید 
این قســمت از فرش من مهم است. در بافت تاریخی 
یکسری بناهای شاخص وجود دارد که همان شمسه 
قالی هســتند اما یکسری حاشــیه و زمینه و نقوش 
اسلیمی هم وجود دارند که جزو فرش ایرانی محسوب 
می شوند و حذف شــدنی نیستند. بناهایی که ارزش 
کمتری نسبت به دیگر بناهای شــاخص دارد دقیقا 
همین ویژگی را دارند و جزو ارزشــهای بافت به شمار 

می روند. 
آنطور که کلانتری معتقد است همانقدر که تمامیت 
یک فرش دستبافت مهم است، وحدت و یکپارچگی 
بافت های تاریخــی هم نباید از بین برود. این نگاه که 
باید شاخص ها حفظ شود و مابقی از بین برود نگاهی 
که کاملا با ارزش هــای میراث فرهنگی و حفاظت از 

بافت های تاریخی کشور منافات دارد. 
درحال حاضر با مقایســه تصاویر هوایی سال ۱۳۳۵ 
خواهید دید که بســیاری از بافت های تاریخی کشور 
تا چه حد از بین رفته اســت. این درحالی اســت که 
محدوده ۱۶۸ شهر که در سال ۱۳۹۴ در شورای عالی 
معماری و شهرسازی به تصویب رسید نیز مورد توجه 
مســئولان و مدیران شهری نیست و همچنان شاهد 

ساخت و سازهای گسترده شهری هستیم. 
کلانتری با اشاره به مصوبه حفظ محدوده ۱۶۸ شهر 
و ســاخت و سازهای مغایر با این مصوبه می گوید: در 
سال ۱۳۹۴ مصوبه ای از سوی شورای عالی معماری و 
شهرسازی کشور تصویب شد که بر اساس آن هر گونه 
توســعه بزرگ مقیاس، ایجاد معبر و گذر در محدوده 
تاریخی ۱۶۸ شهر مغایر قانون اعلام شد اما با این وجود 
همچنان شــاهد مداخلات بــزرگ مقیاس و تجمیع 
پلاک ها در بافت های تاریخی هستیم به طوری که در 
بافت های تاریخی مجتمع های تجاری ساخته می شود 
بدون آنکه شــورای عالی معماری و شهرسازی مطلع 

شود. 
ë  شــتاب تخریب ها بعد از ابلاغ مصوبه شورای

عالی شهرسازی! 
با اینکه مصوبه حفاظت از ۱۶۸ شهر با تفاهم نامه ای که 
میان معاونت میراث فرهنگی و معاونت راه و شهرسازی 
منعقد شــد و یکــی از طرح هــای بازدارنده تخریب 
بافت های تاریخی کشور به شمار می رفت اما همچنان 

شــاهد تخریب های بی امان در محدوده همین ۱۶۸ 
هستیم. کلانتری یکی از دلایل تخریب ها راعدم نظارت 
شورای عالی شهرسازی بر طرح مصوب خود می داند. 

او همچنین ســکوت وزارت میراث فرهنگی را نوعی 
مشــارکت در تخریب هــای صورت گرفتــه می داند. 
به طوری که موافقت گذر بخشداری در اصفهان با عرض 
۱۶ متر با امضای مدیریت وقت میراث فرهنگی صورت 
گرفت و گذر آقانجفی هم با امضا و موافقت معاون وقت 

میراث فرهنگی اصفهان انجام شد. 
کلانتری می گوید: در بســیاری از شهرهای تاریخی 
تخریب ها در حال انجام اســت و اگر کارشناســان و 
دلســوزان میراث فرهنگی متوجه بشوند شورای عالی 
معماری و شهرســازی را به سرعت مطلع می کنند در 
غیراینصورت این وظیفه ادارات راه و شهرسازی استانها 
است تا در کمیسیون های ماده ۵ بدون در نظر گرفتن 
مصوبه ۱۶۸ شهر هیچ طرحی را مصوب نکنند. چرا که 
درصــورت احداث پروژه های جدید نظم و یکپارچگی 

بافت های تاریخی از بین می رود. 
ë  ابلاغ دیرهنگام طرح ها و مصوبات به شورای

عالی معماری و شهرسازی
دبیر پویش نجات بافت های تاریخی کشور اما یکی از 
دلایل تخریب ها را ابلاغ دیرهنگام طرح ها و مصوبات در 

شورای عالی معماری و شهرسازی می داند. 
او می گوید: بسیاری از طرح ها مصوبه کمیسیون ماده 
۵ را می گذرانند و بعد از گذشت چندین ماه به شورای 
عالی معماری و شهرسازی ارسال می شود درصورتی 
که باید بدون فاصله ارســال شود تا درصورت مغایرت 
مانع از فعالیت شــود. اما متاسفانه در استان ها همان 
زمان طرح ها اجرایی می شــوند. به عنــوان مثال در 
بافت تاریخی شــیراز کمیســیون ماده پنج در تاریخ 
۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۱ مصوب شــد ولی آبان ۱۴۰۱ 
به شورای عالی معماری و شهرسازی ارسال شد و در 
خرداد همان سال شروع به خریداری املاک کردند. با 
اینکه شورای عالی معماری و شهرسازی مخالفت کرد 
اما از آنجا که از رئیس جمهوری و هیات وزیران تفویض 

اختیار داشتند طرح اجرایی شد. 
اتفاقی که در گذر آقا نجفی رخ داد. طرح در سال ۹۴ 
تصویب شد بلافاصله شــروع به تخریب و خریداری 
املاک کردند و سال ۹۷ بعد از گذشت سه سال پس 
از آنکه پویــش نجات بافت های تاریخــی راه اندازی 
شــد وزارت میراث فرهنگی و شورای عالی معماری و 

شهرسازی متوجه چنین طرحی شدند.

میراث فرهنگی

دانشــمندان دانشــگاه کرنل آمریــکا بر این 
باورند که گام بزرگی در راســتای جستجوی 
موجودات فضایی برداشــته اند. دانشــمندان 
دانشــگاه کرنل آمریکا ادعا کرده اند سیاراتی 
که حیات بیگانه را جذب می کنند ممکن است 

رنگ بنفش متمایز از خود ساطع دهند.
دکتــر لیزا کالتنگر، یکی از نویســندگان این 
مطالعه، گفت: ما چشــمان خــود را به روی 
دنیا های شگفت انگیز اطراف خود باز می کنیم، 
باکتری های بنفش می توانند در شرایط بسیار 
متنوعی زندگی کرده و رشد کنند و این تصور 
را آسان می کند که رنگ بنفش در دیگر عوالم 
احتمالا سبز است. او افزود: ما باید یک پایگاه 

داده از نشانه های حیات ایجاد کنیم تا مطمئن 
شــویم تلســکوپ های ما زندگی را از دست 
نمی دهند، اگر دقیقاً شبیه آنچه ما هر روز در 

اطراف خود با آن مواجه می شویم به نظر نرسد. 
در این راســتا، تیم تحقیقاتی رنگ ها و علائم 
شــیمیایی انواع موجودات زنده و مواد معدنی 
را فهرست بندی کردند. این مطالعه نشان داد 
که باکتری های بنفــش می توانند از پرتو های 
مادون قرمز نامرئی برای فعال کردن فتوسنتز 
استفاده کنند. بنابراین، این باکتری ها احتمالًا 
قبل از ظهور در فتوســنتز نــوع گیاهی خود، 
در زمین وجود داشــتند. دورتر از ســیاره ما، 
باکتری های بنفش می توانند برای سیاره هایی 
که به دور ســتاره های کوتوله قرمز ســردتر 
می چرخند )شــایع ترین نوع در کهکشان ما( 

مناسب باشند.

همنوایی شبانه ارکستر چوبها بی شک بهترین رمان 
و نوشته ایرانی در بیست سال اخیر است. به شخصه 
بعد از کتاب بوف کور اثر صادق هدایت، داســتانی 
به این زیبایی نخوانده بودم. رضا قاســمی در سال 
199۶ این رمان را در آمریکا به چاپ رســاند که 
با چند سال تاخیر در سال 80 به ایران راه یافت و 
جوایز بزرگ و متعددی را از آن خود کرد. رمان در 
مورد مردی چهل ساله به اسم یدالله است که در زیر 

شیروانی طبقه ششم ساختمانی در فرانسه زندگی 
می کند که اکثر ساکنان آن طبقه ایرانی هستند. 
راوی با اسباب کشیِ ایرانی دیگری به اسم پروفت 
)یعنــی پیامبر( که ادعای دریافت وحی می کند و 
همینطور حمله ی پروفت با چاقو به دوستش سید 
الکساندر )!( احساس خطر می کند.راوی رمان در 
گذشــته های قبل رمانی به اسم همنوایی شبانه 
ارکستر چوبها نوشــته که با گذر زمان واقعیت به 

سمت این رمان خیالی می رود.راوی سعی می کند 
با تحریف در این رمان واقعیت را عوض کند که این 
کار او به شکســت منتهی می شود. او که به دست 
پروفت کشته شده و به پیشگاه دو فرشته مرگ که 
شــبیه فاوستِ مورنائو و سرخپوست فیلمِ پرواز بر 
فراز آشیانه ی فاخته هستند )نکیر و منکر( حاضر 
می شــود و محکوم به تحریف آن کتاب می شود 
که پس از مرگش منتشر شــده )اعمال متاخره( 
که باعث دق مرگی صاحب خانه ی فرانســوی و 
خودکشی رعنا )یکی از شــخصیت های کتاب( 

می شود.

کشف »کلید احتمالی« برای یافتن حیات فرازمینی

»همنوایی شبانه ارکستر چوبها«؛

رمان پست مدرن و سوررئال ایرانی

دریچه علم

پاتوق کتاب

وضعیت بافت های تاریخی کشور اسف بار است 

جنگ سوداگران با یکپارچگی مناطق تاریخی 

 بدون شرح 

کاریکاتورکاریکاتور
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روستای سنگان بهشتی در چند قدمی تهران

روســتای ســنگان یکــی از 
جاذبه های گردشگری طبیعی 
و تاریخی پایتخت اســت که 
بازدید از آن بر هر گردشگری 
چــه پایتخت نشــین چه غیر 
است!  واجب  پایتخت نشــین 
عــده ای فکــر می کننــد که 
شــهر تهران سراسر دود و دم 
اســت و خبری از جاذبه های 

گردشــگری طبیعی در آن نیســت. این عده قطعاً در اشــتباه اند. 
روستای سنگان که در شــمال غرب تهران و در منطقه ی کن واقع 

شده گواه این ادعاست.
 این روســتا نه تنها آب وهوا و طبیعت فوق العاده ای دارد بلکه قدمت 
تاریخی داشــته و در فهرست آثار ملی و طبیعی ایران هم ثبت شده 

است.
روســتای ســنگان که در شــمال غرب تهران و در بخش کن، در 
میان کوه های البرز میانی واقع شــده، یکی از چندین روســتای این 
منطقه بوده و نســبت به روســتاهای اطرافش از مساحت بیشتر و 

قدمت بیشتری برخوردار است.
 از تهران تا این روســتا حدوداً یک ســاعت فاصله است و بازدید از 
آن به خصوص مناسب تهرانی هایی است که به دنبال دیدن کردن از 

مناطق دیدنی اطراف تهران هستند.
 سنگان شش محله به نام های سنگان پایین، سنگان میانی، سنگان 
بالا، باغ دره، دره تک و ســنگان نو دارد. به سنگان پایین، ده پایین 

هم گفته می شود.
 این محله قدیمی ترین محله روستاســت. ده میان یا میون محله و 
ده سر یا محله سر هم اسامی دیگر سنگان میانی و بالایی هستند.

 این روســتا جاذبه های گردشــگری زیادی دارد که در ادامه به آنها 
خواهیم پرداخت اما آبشار سنگان و چنار هزارساله که از جاذبه های 
طبیعی این منطقه هســتند در فهرســت آثار ملــی و طبیعی ثبت 

شده اند. 

ë گویش محلی روستای سنگان
شــاید برایتان جالب باشــد بدانید که اهالی این روســتا به زبان یا 
گویش محلی خاص خودشــان صحبت می کنند که ممکن است به 
عنوان یک تهرانی امروزی متوجه آن نشــوید. این مردم در حقیقت 
بــه گویش تهران قدیم یا همان زبان تاتی صحبت می کنند و به این 
طریق اصالت خود را حفظ کرده انــد. این گویش با معیارهای زبان 

فارسی معیار متفاوت است.

ë مردم سنگان به چه پیشه ای مشغول اند؟
اما شاید بخواهید مردم روستای سنگان چگونه روزگار می گذرانند و 
شــغل اصلی آنها چیست؟ کشاورزی و باغداری پیشه ی اصلی مردم 
سنگان اســت و آنها این را مدیون شخصی به نام ناصر خان اویسی 

پسر عیسی خان از اهالی قدیم سنگان هستند.
 چرا که او بود که کشــاورزی و باغداری امروزی را وارد این روســتا 
کرد و این پیشــه را به اهالی روســتا آموخت. گفتنی اســت اهالی 
ســنگان صنایع دســتی خاص خود را هم دارند و از فروش آنها هم 

درآمدی حاصل می کنند.
 از جمله این آثار هنری دســتی می توان به حصیربافی اشــاره کرد. 
»سبد سنگونی« از آثار دستی مردم روستای سنگان است که فروش 

آن رونق زیادی دارد.
مردم سنگان همچنین سبزی و ادویه های خشک مانند گلپر و پونه 

و نعنا هم می فروشند و از این راه هم کسب درآمد می کنند.

ë آبشار زیبای سنگان
آبشار زیبای سنگان که با ارتفاع ۳۰ متر در حقیقت بلندترین آبشار 
تهران هم هست از مهم ترین جاذبه های گردشگری روستای سنگان 

به شمار می رود. 
شــاید فکر کنید ۳۰ متر ارتفاع زیادی نیست اما اگر بدانید ۳۰ متر 
معادل با ارتفاع یک ســاختمان ده طبقه اســت احتمالًا نظرتان را 

عوض می کنید! 
این آبشار باشکوه در فاصله ۶ کیلومتری شمال غرب روستای سنگان 
و در دامنه های قله پهنه حصار قرار گرفته و در فصول مختلف سال 

بازدید از آن تجربه ای متفاوت برایتان رقم می زند.

ë رودخانه سنگان
یکی دیگر از جاذبه های طبیعی روســتای سنگان، رودخانه سنگان 
اســت که اگر به دیدن کردن از رودخانه هــای پرآب و کمپینگ در 
کنــار آنها به همراه خانواده و دوســتان علاقه مندید می تواند گزینه 

خوبی برایتان باشد. 
رودخانه فصلی ســنگان، یک رودخانه بســیار طولانی اســت که از 
روستای ســنگان هم می گذرد. سرچشمه این رودخانه از کوه کرکو 
بوده و پس از گذشــتن از ده ســر، ده پایین و ده بــاغ به رود کن 

می ریزد.
 در حقیقــت ایــن رودخانه چیزی حــدود ۱۲ کیلومتر طول دارد. 
طبیعت فوق العاده زیبــا در کنار آب روان و صدای پرندگان فضایی 

استثنایی برای عاشقان طبیعت در این ناحیه مهیا کرده.

سیری در ایران

سریال جدید شبکه خانگی با استقبال مخاطبان 
و منتقدان روبه رو شد

افعی دیدنی تهران
بیش از یک مــاه از آغاز پخش 
ســریال »افعی تهران«، ساخته 
ســامان مقدم، در شبکه نمایش 
خانگی می گذرد و این مجموعه 
در ایــن مدت توانســته طیف 
وســیعی از مخاطبان را با خود 
همراه کنــد. نکتــه جالب این 
اســت که »افعی تهران« حتی 
مورد توجه مخاطبان و منتقدان 

سخت گیر هم قرار گرفته است.
 ســامان مقدم از آن دسته کارگردانانی است که بی حاشیه و دور از هیاهو 
کار می کنند و قواعد تولید سرگرمی را خوب آموخته اند. اما »افعی تهران« 
یک روی دیگر سامان مقدم در عرصه فیلم سازی را به نمایش می گذارد و 
به نظر می رسد او با تولید اثری چندلایه و قصه گو توانسته چند گام به جلو 
حرکت کند. البته در این موفقیت نمی توان نقش پیمان معادی به عنوان 
نویســنده اثر را نادیده گرفت. این دو پیش تر در فیلم »کافه ستاره« با هم 
همکاری موفقی داشتند و به صورت اپیزودیک داستان زندگی سه زن در 
یکی از محله های قدیمی تهران را روایت کرده بودند که بسیار مورد توجه 

قرار گرفت.

ë یک ماجرای هولناک
داستان »افعی تهران« درباره کارگردانی است که قصد دارد اولین فیلم خود 
را درباره یک قاتل زنجیره ای بســازد که قربانیان خود را مسموم می کند و 
به همین دلیل به »افعی« مشهور شده است. این منتقد و مدرس سینما 
با مخالفت مراجع قانونی مواجه می شــود، اما در برهــه ای از زمان، اجازه 
ساخت این فیلم توسط پلیس صادر می شود، چرا که پلیس می خواهد از 
این طریق، قاتل را دستگیر کند. ویژگی مشترک تمام مقتولین قصه داشتن 
سابقه کودک آزاری است. در لایه های زیرین سریال ماجرا های دیگری هم 
می گذرد و در مجموع چالش های زندگی در جامعه امروز به تصویر کشیده 

می شود.
پیمان معادی در این مجموعه نقش مدرس، منتقد و کارگردان فیلم اولی 
را بر عهده دارد. بازی او در این ســریال به شکل عجیبی ملموس است و 
تماشایی. او توانسته ابعاد مختلف زندگی یک انسان را به شکل قابل دفاعی 
به تصویر بکشد. معادی در نقش آرمان بیانی هم مدرس و منتقد سینماست 
و هم پدری که در زندگی زناشــویی شکست خورده و در دوره ای مجبور 
است با فرزند کم سن و سالش زندگی کند. بخش مهم بازیگری مجموعه بر 
عهده اوست. سحر دولتشاهی، آزاده صمدی، بهادر مالکی، تورج اصلانی و... 

بازیگرانی هستند که در کنار معادی ایفای نقش می کنند.

ë روی خوش مردم
رصد ها از موفقیت این سریال در جذب مخاطب حکایت می کنند. مخاطبان 
در شبکه های مجازی این سریال را دنبال می کنند و تا اینجا نظرات اکثرا 
موافق بوده اند و برخی سکانس ها مربوط به تقابل معادی با سحر دولتشاهی 
که نقش روانشــناس را بازی می کند در شبکه های اجتماعی وایرال شده 
است. البته نظرات منفی هم وجود داشته است. خیلی ها پیش بینی می کنند 
سریال در قسمت های بعدی افت کند و این را از ویژگی های مجموعه های 
ایرانی می دانند. خبرگزاری ها و سایت ها هم در این مدت در گزارش هایشان 
از این سریال تمجید کرده اند. ایسنا به نقل از روابط عمومی روبیکا نوشته 
است که »افعی تهران« تاکنون هم تراز با سریال های پرمخاطب پلتفرم  های 

روبیکا و فیلم نت قرار گرفته است.

چندنکته برای بادوام تر کردن
 باتری ساعت هوشمند

اگر از جمله کسانی هستید که از 
خالی شدن سریع باتری ساعت 
هوشمند خود رنج می برید، حتما 
اشتباهاتی در مورد استفاده از آن 

انجام می دهید.
به  سال  هوشــمند  ساعت های 
سال مملو از ویژگی های جذاب تر 
می شــوند، اما عمر باتری آن ها 
همچنان یک مشکل بزرگ است. 

ساعت های هوشمند ممکن است در پایان یک روز پرمشغله یا زمانی که 
فراموش می کنید قبل از خروج از خانه آن را شارژ کنید، نگرانی هایی را در 
مورد عمر باتری  خود ایجاد کنند، اما نگران نباشید، نکاتی که در ادامه به 
شما یاد می دهیم به شما کمک خواهد کرد تا عمر باتری ساعت هوشمند 

خود را افزایش دهید. 
روشــن بودن صفحه: بیایید با چیزی شروع کنیم که ممکن است بحث 
برانگیز باشد و آن این که نیازی نیست همیشه صفحه ساعت خود را روشن 

نگه دارید. 
در واقع، احتمالًا زیاد به صفحه ساعت هوشمند خود نگاه نمی کنید. یک 
نگاه سریع برای بررسی زمان تنها چند ثانیه طول می کشد. در این زمینه، 
ساعت های هوشمند مدرن بسیار خوب تشخیص می دهند که چه زمانی 
بازوی خود را بالا می برید تا به ســاعت خــود نگاه کنید که در آن لحظه 

صفحه روشن می شود.
روشنایی صفحه: روشــنایی صفحه ممکن است خیلی زیاد باشد که این 
موضوع منجر به تخلیه باتری می شــود. کاهش روشنایی صفحه نمایش، 
عمر باتری ساعت هوشمند شما را تا حد زیادی بهبود می بخشد. اگر ساعت 
هوشمند شــما حالت روشنایی خودکار دارد، روشن ماندن آن می تواند با 
کاهش روشنایی در مواقعی که نیازی به آن نیست، باتری بیشتری ذخیره 

کند.
حالت مزاحم نشوید: اگر هنوز متوجه نشده اید، صفحه نمایش بزرگترین 
قاتل باتری در یک ســاعت هوشمند است. بنابراین، محدود کردن مدت 
زمان روشــن بودن صفحه نمایش باعث افزایش عمر باتری می شــود. راه 
دیگری که می توانید این کار را انجام دهید این اســت که از روشن شدن 

صفحه نمایش خود با هر اعلان کوچک جلوگیری کنید. 
به طور کلی ایده خوبی اســت که برنامه های بی اهمیت را از ارسال اعلان 
به ساعت خود غیرفعال کنید، بنابراین مجبور نیستید مدام حواس خود را 
پرت کنید. با این حال، یک راه سریع برای انجام این کار زمانی که به عمر 
باتری اضافی نیاز دارید، استفاده از حالت Do Not Disturb است. فقط 

آن را روشن کنید تا صرفا موارد مهم نمایش داده شوند.

هنرهفتم

دنیای فناوری

جشن هزار دف پالنگان


